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Kam gre denar 
N a m e n  tega  č l a n k a  j e  k r a t k a  s e z n a n i t e v  z 

o b r e m e n i t v a m i  rezu l ta tov  d e l a v c e v  v DO ( o b v e z 
nost i  i z  d o h o d k a ,  p o s l o v n e g a  s k l a d a  . . . )  i n  o b r e 
m e n i t v a m i  b r u t o  o s e b n i h  d o h o d k o v .  Prav  z a r a d i  
kratkost i  b o  to  l e  g r o b a  i n  p o v r š n a  s l i k a  p r o b l e 
m a t i k e  tega  področ ja .  

T e  o b v e z n o s t i  so  
p r e d v s e m  n a m e n j e n e  
z a  f i n a n c i r a n j e  stori
tev,  k i  n i m a j o  z n a č a j a  
m a t e r i a l n e  proizvod
n j e ,  a s o  t a k o  al i  druga
č e  p o m e m b n e  t u d i  za
n j o  (športno, zdrav
stveno,  r a z i s k o v a l n o  
d e j a v n o s t  itd.). P r e d e n  
p r e i d e m o  k š t e v i l k a m ,  
k i  z a d e v a j o  n a š o  DO, 
n a j  p o v e m  š e  n e k a j  o 
r a z m e j e v a n j u  t e h  stori
t e v  i n  n a č i n u  f inanc ira
n j a .  N a j p r e j  j i h  l a h k o  
r a z d e l i m o  n a  s p l o š n o  
i n  s k u p n o  porabo.  Med 
s p l o š n o  p o r a b o  š t e j e j o  
t ista področ ja,  k i  s o  
s p l o š n e g a  p o m e n a  z a  
v s o  d r ž a v o  k o t  npr.: 
l j u d s k a  o b r a m b a  i n  
d r u ž b e n a  samozašč i ta,  
d r ž a v n a  admin is trac i
ja ,  v a r s t v o  č l o v e k o v e g a  
d e l o v n e g a  i n  ž i v l j e n j 
s k e g a  o k o l j a ,  itd. T a k o  
v preteklost i ,  k a k o r  tu
d i  s e d a j ,  s e  ta  d e j a v 
n o s t  f i n a n c i r a  prora
č u n s k o .  S r e d s t v a  z a  
p r o r a č u n  s e  z b i r a j o  z 
d a v k i .  K e r  o b r a v n a v a 
m o  s a m o  o b v e z n o s t i  i z  
d o h o d k a ,  n a j  t u  o m e n i 
m o  le  d a v k e  i z  d o h o d k a  
i n  d a v k e  iz  o s e b n i h  do
h o d k o v .  Pri t e m  j e  po
m e m b n o ,  n a  kater i  os
n o v i  s e  o b r a č u n a v a j o  
d a v k i ,  s a j  j e  b i s t v e n a  
razl ika,  al i  j e  o s n o v a  z a  
o b r a č u n  d o h o d e k  al i  
o s e b n i  d o h o d e k .  V pr
v e m  p r i m e r u  v e č  pri
s p e v a  tisti, k i  i m a  bo l j 
š o  t e h n i č n o  o p r e m l j e 
n o s t  de la,  v d r u g e m  p a  

tisti, k i  i m a  d e l o v n o  
s l a b š e  t e h n i č n o  o p r e m 
l j e n o  p r o i z v o d n j o .  Prav  
zato  s o  p r i s p e v k i  z a  
s p l o š n o  p o r a b o  v g lav
n e m  v e z a n i  n a  v i š i n o  
do ločenega  d o h o d k a  ta
ko, d a  tisti  z b o l j š o  teh
n i č n o  o p r e m l j e n o s t j o  
tud i  v e č  p r i s p e v a j o ,  k a r  
j e  tud i  p r a v i l n e j e .  

Drugače  j e  pr i  f i n a n 
c i r a n j u  s k u p n e  p o r a b e  
(to so  p r e d v s e m  v s e  
SIS d r u ž b e n i h  d e j a v 
nosti,  p o k o j n i n s k o  i n  
i n v a l i d s k o  zavarova
n j e ,  itd.). T a  d e j a v n o s t  
s e  j e  v preteklost i  tud i  
f i n a n c i r a l a  proračun
sko.  

R a z v o j  s a m o u p r a 
v l j a n j a ,  k i  j e  ter ja l ,  d a  
de lavc i  d e j a n s k o  razpo
l a g a j o  z rezultat i  svo je
g a  dela,  j e  n a r e k o v a l  
tud i  i zenač i tev  de lav
c e v  v m a t e r i a l n i  proiz
v o d n j i  z de lavc i  v tako-
i m e n o v a n i h  d r u ž b e n i h  
d e j a v n o s t i h .  T o  p a  j e  
z a h t e v a l o  o d p r a v o  pro

r a č u n s k e g a  s i s tema,  
n a m e s t o  t e g a  p a  s e  j e  
razv i la  s v o b o d n a  me
n j a v a  de la,  s samo
u p r a v n i m i  i n t e r e s n i m i  
s k u p n o s t m i .  

D e j a v n o s t  s k u p n e  
p o r a b e  s e  f i n a n c i r a  iz  
d o h o d k a  i n  o s e b n i h  do
h o d k o v .  K a d a r  g r e  z a  
n a d a l j e v a n j e  potreb,  k i  
n e p o s r e d n o  z a d e v a j o  
p o s a m e z n i k a ,  j e  osno
v a  z a  i z račun  o s e b n i  
d o h o d e k ,  v n a s p r o t n e m  
p r i m e r u  p a  d o h o d e k .  V 
preteklost i ,  k o  j e  b i l a  
o s n o v a  z a  f i n a n c i r a n j e  
p r e d v s e m  o s e b n i  doho
d e k ,  s o  d e l o v n e  organi
zaci je ,  k i  s o  zaposlova
le  v e l i k o  d e l o v n e  s i l e  i n  
i m e l e  s l a b š o  t e h n i č n o  
o p r e m l j e n o s t ,  pr ispe
v a l e  v e l i k o  v e č  k o t  
osta le  DO. Na ta  n a č i n  
j e  p r i h a j a l o  d o  preraz
d e l i t v e  d o h o d k a  v ko
rist  k a p i t a l n o  intenz iv
n i h  d e j a v n o s t i .  

Za p r i m e r  s i  o g l e j m o  
de l i tev  d o h o d k a  z a  leto 
1983, s s t r u k t u r o  v s e h  
n j e g o v i h  de lov .  T o  j e  
p r a k t i č n o  d e l  b i l a n c e  i z  
u s p e h a  i z  z a k l j u č n e g a  
r a č u n a  z a  leto 1983. 

(Nadaljevanje na 2. struni) 

Na seji delavskega sveta delovne organizacije 

NAJVKCJA t k Z A V A  
.11: TUANSPOKT 

To je videti na vsakem 
koraku. Izdelava apreski 
obutve zahteva poleg tega 
i7.redn<» veliko prostora in 
delavke so praktično ved
no na tesnem. 

Tekočega traku, kot j e  
v drugih šivalnicah, tu ni, 
čeprav j e  vsa j  po položaju 
luči na stropu /a/.nati, da 
je ta želja nekoč bila . . .  
Ali  ne  bi bilo mogoče ven
darle k a j  napraviti? 

Tončka 1'oljanšek, ki 
vodi eno izmed i/men v 
Ilovtah, j e  k temu dodala 
še, da zelo težko čakajo 
tudi dvigala, ki bi olajšalo 
delo obema vodjema iz
men. Znositi dnevno toli
ko zabojev v nadstropje 
ni Sala. »Upam, da bo do 
maja  to urejeno, vsaj  tako 
je obl jubl jeno glede dvi
gala . . .  

Moram pa reči, da so 
sedaj  delovne razmere že 
boljše kot so bile. Poskr
bl jeno je za odsesovanje 
in tudi drugače naši de
lavci to nekdanjo šolo do
bro obnavljajo. Kot so 
omenile že delavke same, 
so tu predvsem nekatere 
povsem neustrezne nor
me. Posebno to vel ja za 
lepljenje povz in šivanje 
cik-cak. Tu nastopa Se en 
problem, ki bi s e g a  mor
da dalo rešiti: v Zireh bi 
morali drugače sortirati 
sestavne dele, da j ih tu ne  
bi bilo treba tako iskati 
po škatlah. Pa Se z nečim 
se tu zelo zamudimo, z li
kanjem sestavnih delov. 
Mislim, da bi to veliko la
ž je  in z manjšo zamudo 
časa — pa še bolje opravi
li v Žireh,« je menila 
Tončka PoljanSek. 

(Suduljevunjv nu 5. strani) 



dogovarjamo se - dogovoriU smo se 

Ob rob sklepov delavskih svetov 
Delegati delavskih svetov: 

TOZD Proizvodnja, TOZD Pro
daja, DSSS in delovne organiza
cije so se  v začetku marca sesta
li na prvih sejah. Najprej so iz
volili predsednike in namestni
ke predsednikov: 
Delavski svet TOZD Proizvod
nja :  
— Anton NAGLIČ — predsed

nik 
— Anton GORJUP — namest

nik predsednika 
Delavski svet TOZD Prodaja: 
— Stanko KNEŽEVIĆ - pred

sednik 
— J a n a  OBLAK — namestnik 

predsednika 

Delavski svet DSSS: 
— Franc MICKAH — predsed

nik 
— J a n a  KAVČIČ — namestnik 
predsednika 

Delavski svet delovne organiza
cije: 
— Gregorij PUSTOVRH -
predsednik 
— Zdravko P l S U A l l  - na
mestnik predsednika 

Delavski sveti TOZD in DSSS 
so obravnavali in potrdili rezul
tate volitev v delavski svet DO, 
delavski svet TOZD in DSSS, di
sciplinsko komisijo in komisijo 
samoupravne delavske kontrole. 
Imenovali so izvršilne organe 
delavskih svetov: komisijo za 
delovna razmerja, razpisno ko
misijo in komisijo za izvajanje 
zakona o združenem delu. Dele
gati delavskega sveta TOZD 
Proizvodnja in DSSS so imeno
vali vodje samoupravnih delov
nih skupin in njihove namestni
ke. Sprejeli so samoupravni spo
razum o uresničevanju letnega 
načrta zaposlovanja v občini 
Škof ja  Loka in samoupravni 
sporazum o ustanovitvi občin
ske skupnosti za zaposlovanje v 
občini Škof ja  Loka. V javno raz
pravo so posredovali pravilnik o 
skupnih osnovah za povračilo 
stroškov, ki so j ih imeli delavci 
pri opravljanju določenih del oz. 
nalog za temeljno organizacijo. 
Po predlogu na j  bi lastni prispe
vek delavca, ki se  vozi na delo z 
javnim prevoznim sredstvom, 
znašal 150,— din. Znesek 45% 
kilometrine za prevoženi kilo
meter, če delavec nima možnosti 
prevoza z javnim prevoznim 
sredstvom pa bi znašal 1 0 o d  
vrednosti super bencina. Potrje
ne so bile višine prejemkov, ki 
so odvisne od povprečnega oseb
nega dohodka delavcev v gospo
darstvu v SR Sloveniji v prete
klem letu: 

— odpravnina za vključno 20 
let delovne dobe j e  35.910,— din 

— odpravnina za tiste, ki 
imajo več kot 20 let delovne do
be ali pa so s e  invalidsko upoko
jili 53.870,— din. 

Potrdili so uskladitev plana za 
leto 1984 z zaključnim računom 
za leto 1983, resolucijo za leto 
1984 in družbenim dogovorom o 
razporejanju dohodka in čistega 
dohodka. 

DS TOZD Proizvodnja in DS 
TOZD Prodaja sta organizaciji 
Alpctour DO HTC Krvavec do
delila iz sredstev rezerv dolgoro
čno posojilo za krit je  izgube po 
predpisih, ki ve l ja jo  za zaključni 
račun za leto 1983, v višini 60 % 
celotne obveznosti TOZD za 
združevanje v sklad skupnih re
zerv. 

DS TOZD Proizvodnja j e  spre
jel še  samoupravni sporazum o 
združevanju sredstev za nabavo 
in montažo visokofrekvenčne 
opreme na relaciji Gorenja 
vas—Škof ja  Loka. Po ključu šte
vila impulzov in števila zaposle
nih v obratu Gorenja vas  odpade 
na Alpino 340.320,— din. 

Sprejet  j e  bil aneks  k samo
upravnemu sporazumu o zdru
ževanju sredstev za pripravljal
na dela za izgradnjo skupne to
plarne v industrijski coni Žiri. 

Zaradi povečanega obsega del 
in podražitev so odobrili dodat
na finančna sredstva za pove
čanje stroškov pri ureditvi pre
zračevanja in odplinjavanja 
v hali montaže v višini 
4.900.000,— din ter  za povečanje 
strokškov pri ureditvi hladilne 
vode za tehnologijo predelave 
termoplastov v višini 
2.127.500,- din. 

DS TOZD Prodaja j e  potrdil 
maksimalni znesek za nakup 
delovnih hal j  v maloprodajni 
mreži v TOZD Prodaja, ki za le
to 1984 znaša 3.000,— din. 

Delavski svet delovne organiza
cije 
pa j e  potrdil rezultate referen
duma za sprejem sprememb: sa
moupravnega sporazuma o 
združitvi TOZD v delovno orga
nizacijo, samoupravnega spora
zuma o razporejanju dohodka in 
čistega dohodka, in samouprav
nega sporazuma o skupnih os
novah in merilih za delitev sred
stev za osebne dohodke in skup
no porabo, ki j e  bil 9. februar ja  
1984, imenoval j e  izvršilne orga
ne delavskega sveta: komisijo za 
delitev sklada skupne porabe 
(splošni del) ter odbor posebne 
finančne službe. Potrdil j e  poro
čilo o poslovnem rezultatu firmo 
Alpina Sports ZDA za leto 1983. 
Sprejet j e  bil sklep, da se  udele
žba na dobičku Alpina Sports 
Corporation ZDA za leto 1983 in
vestira v nadal jnje  poslovanje 
firme. Odobreno j e  bilo službeno 
potovanje v ZDA in Kanado To
mažu Koširju in Iztoku Čuku. 
Sprejet j e  bil poslovnik o delu 
komisije za delitev sredstev 
sklada skupne porabe — splošni 
del. Potrjen j e  bil sklep o naku
pu štirih bivalnih enot oziroma 
enega bungalova v Strunjanu. 
Za dokončno ureditev Triglav
skega doma na Kredarici j e  bil 
potrjen prenos sredstev v obliki 
kuponov obveznic posojila fede
racije za kreditiranje hitrejšega 
razvoja gospodarsko manj  razvi
tih republik in SAP Kosovo, do
spelih v plačilo v letu 1985 v 
skupni vrenosti 532.200,— din. 

Danijela Vehar 

Anton Naglic 

Odločili s m o  se, da v a m  
predstavimo predsednike, ki 
so o b  tej  priliki za naš časo
pis povedali tudi n e k a j  misli. 

Anton Naglič j e  bil rojen 
leta 1941. Je čevljarski teh
nik, šolanje pa j e  končal ob  
delu.  V Alp in i  je  zaposlen od 

Predstavljamo 
vam 

predsednike 
leta 1958. Sedaj je  mojster  v 
športni montaži. 

»Če ocenjujem sedanje 
razmere v Alpini, s e  mi zdi, 
da bi med dobre strani velja
lo šteti, da kar dobro pro
dajamo, k čimer pripomore 
solidno razvita prodajna 
mreža. 

Med šibke točke našega 
dela pa štejem pogosto me
njavo artiklov, kar  povzroči, 
da j e  včasih v oddelkih pre
več, včasih pa premalo ljudi. 
Problem j e  seveda z mate
riali, tudi stroji so zastareli. 
Samoupravljanje j e  v Alpini 
velikokrat bolj formalno. 

Kam gre denar 

(Naduljcvanje н 1. struni) 

Dohodek in struktura delitve za leto 1983 v DO Alpina 

Element 000 din str. v % 

Dohodek 
I. del dohodka za skupno porabo 
1. Prispevki iz dohodka izobraževalni SIS 13.637 
2. Prispevki iz dohodka SIS znanosti in kulture 4.881 
3. Prispevki iz dohodka stanovanjski SIS 5.579 
4. Prispevki iz dohodka SIS zdravstva 39.226 
5. Prispevki iz dohodka SIS socialno varstvo 75 
6. Prispevki iz dohodka SIS drugih, v zakonu določenih 

družbenih dejavnosti 2.482 
7. Prispevki iz dohodka za pok. in inv. zavarov. 16.412 
8. Prispevki iz dohodka za zaposlovanje in 

socialno varstvo delavcev 1.178 

1.289.739 100,00 

1,06 
0,38 
0,43 
3,04 
0,01 

0,19 
1,27 

0,09 

Skupaj  (1 do 8) 83.470 0,47 

II. Del dohodka za splošno porabo 
1. Davki iz dohodka občini 8 — 
2. Davki iz doh. republiki in avt. pok. 10.618 0,82 
3. Del dohodka za ohranitev, izboljšanje in varstvo 

človekovega okolja 3.429 0,27 
4. Del dohodka za splošno ljudsko obrambo in druž. 

samozaščito 6.449 0,50 
5. Del dohodka za takse, kazni in sodne stroške 147 0,01 

Skupaj  od 1 do 5 20.643 1,60 

III. Del dohodka za delovno skupnost 92.237 
IV. Del doh. za amortizacijo obračunano 

nad minimalno stopnjo — 
V. Del dohodka za obresti 126.973 
VI. Del dohodka za druge namene  
1. Del dohodka za  članarine 1.225 
2. Del dohodka za zavarovalne premije 7.033 
3. Del dohodka za plačilo bančnih storitev 5.043 
4. Del dohodka za plačilo stroškov plačilnega prometa 

v državi 5.674 
5. Del dohodka za druga plačila 24.719 
6. Del dohodka za druge določene namene 10.062 

7,15 

9,85 

0,10 
0,58 
0,39 

0,44 
1,92 
0,78 

Skupaj  od 1 do 6 54,256 4,21 

Skupaj  obveznosti iz dohodka I do VI 377.579 29,28 



dogovarjamo se - dogovortU STTK) se 

Stanko Knežević 

Prav v teh zaostrenih razme
rah dela bi morali vsi skupaj  
sodelovati še  bolj. Mislim, da 
jo včasih za dober samo
upravni dogovor možno iz-
kristiti tudi »čik pauzo«. Res 
bi morali poskrbeti, da bi ta
ko na delavskih svetih prišli 

Franc Mlakar 

do izraza širši interesi delav
cev in da bi se  povečala od
govornost vseh, od vrha 
navzdol.« 

Stanko Knežević, namest
nik poslovodje prodajalne 
Uijeka. Rojen je leta 1942, v 
Alpini  pa j e  zaposlen od leta 

Vil. Hruto osebni dohodki 525.795 40,77 
VIII.Skupna poraba 92.504 7,17 

— stanovanjski del . 44,375 3,44 
— splošni del 48.129 3,73 

IX. Rezervni sklad 48.932 3,79 
X. Poslovni sklad 244.929 18,99 

Prikazane obveznosti so samo 
obveznosti iz dohodka, medtem 
ko prccej pri.spevamo tudi iz 
bruto osebnih dohodkov. Tako 
j e  znašal v letu 1!)(!3 prispevek iz 
osebnih dohodkov 144.253.000 
din, kar j e  dobrih 27,5%, s tem, 
da j e  treba upoštevati dejstvo, 
da -so prispevki različni po posa-

možnih republikah in tudi obči
nah. I'rccej večji so prispevki iz 
nadurnega dela, ki pa se  v letoš
njem letu š e  povečujejo. Na po
dročju občine Škof j a Loka, k j e r  
j e  zaposlenih največ delavcev 
Alpine, jo  bil povprečni delež po
sameznih prispevkov v letu 1983 
za redno delo naslednji: 

Prispevek za otroško varstvo 1,27 
Zveza skupnosti otroškega varstva 0,99 
Za invalidsko in pokojninsko zavarovanje 12,72 
Za izobraževanje 8,22 
Za kulturo 0,50 
Za telesno kulturo 0,57 
Za zdravstveno varstvo 0,69 
Za socialno skrbstvo 0,71 
Republiški prispevek za kulturo 0,51 
Občinski davek iz OD 0,50 
Republiški davek iz OD 0,79 
Dodatni prispevek solidarnosti 0,80 
Občinska skupnost otroškega varstva 0,85 
Republiški davek iz OD delavcev iz gospodarstva 0,40 
Posebni občinski davek za intervencijo v kmetijstvu 0,58 
Posebni republiški davek za republiške blagovne rezerve 0,40 
Prispevek za zagotavljanje sredstev za intervencije 0,03 
Skupaj  

Ker so prispevki iz bruto OD v 
občini Škof ja  Loka med najvišji-
fni v republiki, smo ob primerja
nju neto osebnih dohodkov zno-
'̂ •'aj DO ugotavljali precejšnje 
razlike prav zaradi tega. Ob pri
merjanju bruto OD teh razlik 
seveda ni. 

Delovna organizacija ima tudi 
obveznosti iz poslovnega sklada; 
to so sredstva, ki se  namenjajo 
za kreditiranje hitrejšega razvo
j a  manj  razvitih področij in ne
katere SIS materialne proizvod
nje. 

Ta sredstva, namenjena za 
razvoj teh področij, bi po doma-

30,53 
če lahko imenovali tudi nevrač
ljivi krediti. 

Eden temeljnih ciljev našega 
samoupravnega socializma je, 
da bi delavci razpolagali z rezul
tati svojega dela, oziroma imeli 
odločilni vpliv na delitev dohod
ka (novoustvarjeno vrednost). 
Pri tem j e  treba poudariti, da so 
osebni dohodki samo del tega, v 
končni fazi omejenega dohodka. 

Kolikšen dejanski vpliv na 
pridobivanje dohodka in njego
vo delitev ima delavec, na j  pre
sodi vsak sam. 

Tone Kniko 

Gregorij Pustovrh 

1967. Do sedaj  j e  bil že več
krat član delavskega sveta, 
deloval pa j e  tudi v sindikal
ni organizaciji, različnih ko
misi jah in podobno. 

»Mislim, da smo v prete
klem letu dosegli dobre re
zultate in to v razmeroma 
težkih razmerah. 

Če ocenjujem položaj v 
maloprodajni mreži, lahko 
trdim, da so plani, ki smo si 
jih zastavili, zelo nezaneslji
vi. Treba j e  vedeti, da s e  bo 
situacija š e  slabšala, da ta 
zmanjšuje kupno moč naših 
potrošnikov, to pa zmanjšuje 
našo sigurnost v dobro pro
dajo. To, seveda, na drugi 
strani ter ja  tudi večje napo
re nas vseh, da vendarle na
pravimo, kar j e  le mogoče. 

Tudi v samoupravnem do
govarjanju nastajajo težave, 
še  posebno, ker smo zelo 
omejeni z zunanjimi predpi
si, resolucijami in pogoji, ki 
nam delo predvsem otežuje
jo! Prav to pa povečuje odgo
vornost delegatov delavskih 
svetov, s a j  se  j e  marsikdaj 
nemogoče posvetovati s so
delavci, ker se  situacija tako 
hitro menja. V tem primeru 
se  delegat mora odločati v 
imenu delavcev. Ka j  to po
meni vemo; veliko več zna
nja, sposobnosti načelno
s t i . . .  

Seveda pa moramo težiti 
k temu, da bi delegatski si
stem zaživel tudi v delavskih 
svetih.« 

Franc Mlakar j e  bil rojen 
1941 leta. Je čevljarski inže
nir i n  j e  nabavni referent v 
športnem programu. V Alpi-
no  je prišel šele lani poleti, 
pred tem pa je eno leto delal 
v Poliksu, k jer  se де zaposlil 
po ukinitvi CŠIC v Žireh, 
kjer  je kot strokovni učitelj 
delal sedemnajst let. 

»Kar zadeva oceno poslo
vanja  v Alpini, bi rekel, da 
delamo kar dobro. Izvažamo, 

imamo kar dober program, 
izdelujemo kakovostno obu
tev in v svetu smo si pridobi
li ugled, kar ni enostavno. 
Čeprav j e  naša obutev dra
ga, bomo, v s a j  tako upam, 
uspešno prodajali, s a j  smo 
predvsem izvozno usmer
jeni. 

Poslovanje j e  urejeno, 
službe opravljajo svoje delo. 

O šibkih točkah ne morem 
govoriti, ker sem tu še  pre
malo časa. Vem pa, da so 
materiali dragi, da se  jih tež
ko dobi, posebno kvalitet
nih . . .  

V teh omejenih pogojih 
poslovanja se  mi zdi, da sa
moupravljanje kar dobro te-, 
če. Vemo pa, da imamo pre
malo vpliva na svoje pogoje 
poslovanja. Sigurno pa lah
ko z večjo zavzetostjo krepi
mo samoupravo tudi v teh 
razmerah. Mislim, da bo tre
ba povečati vlogo samou
pravnih delovnih skupin pri 
dogovarjanju, sindikalna or
ganizacija lahko tudi k a j  pri
pomore. Morali pa bomo 
imeti predvsem podporo de
lavcev.« 

Gregorij Pustovrh je bil 
rojen 1935 leta. Je čevljarski 
tehnik; v Alpini  je  zaposlen 
od leta 1954, pri čemer j e  bil 
vmes štiri leta pri Čevljarju 
v Gorenji vasi, ki se je poz
neje pridružil Alpini. Sedaj 
je vodja traku oziroma iz
mene v obratu v Gorenji 
vasi. 

»Ko ocenjujem delo v Alpi
ni, bi med dobrimi stranmi 
lahko omenil naslednje; ima
mo dober vodstveni kader, 
solidne kolekcije, prodrli 
smo na zunanje tržišče, po
sebno pomembno je, da smo 
uspeli tudi v ZDA. Po dol
gem času nam j e  uspelo, da 
gradimo skladišče vnetljivih 
snovi; zgradili smo obrat Col, 
kar smatram za enkratni do
sežek. V Gorenji vasi bi pri
pravo gradnje res kazalo po
spešiti, s a j  s e  sedaj  priselju-
je jo  družine rudarjev, in de
lavcev bi bilo dovolj. Med na
šimi slabostmi pa ne morem 
mimo zastarelih strojev v ši
valnicah. 

Delavci s e  za delo delav
skega sveta zanimajo, gleda
jo gradivo, zahtevajo pojas
nila, predlagajo. Tudi dele
gati ponekod kar dobro opra
vl ja jo  svoje naloge. 
Za naprej vem, da bomo mo
rali upoštevati dane pogoje 
na tržišču in predpise. Temu 
se bomo morali prilagajati. 

Mislim, če bodo vodilni de
lali tako kot j e  prav, bomo 
tudi ostali.« 



Kako ustvarjamo 

čakajo na stroje 
Na Colu k a j  posebno novega v tem trenutku ni. 
Res, težko čakajo, k d a j  bodo dobil i  nove  šivalne stroje; s 

tem b o  tudi omogočena zaposlitev mnogih  prosilcev n a  Colu 
in  okolici, obrat p a  b o  s tem dopolnil  svoje zmogljivosti. Na 
obeh izmenah,  v sekalnici i n  šivalnici b i  b i lo  tako skupno 
zaposleno okoli  210 delavk in  delavcev. 

Sprememba j e  tudi v tem, d a  polizdelkov n e  poši l jajo več 
neposredno v Italijo, temveč v Žiri, k j e r  obutev sestavljajo. 

Problemi so še  vedno  n a  področju vzdrževanja,  ker ima jo  
pomanjk l j i vo  strojno opremo, s a j  bi  lahko mars ika j  izdelali 
n a  Colu in  n e  b i  bi lo  treba hoditi v Žiri. 

Sicer pa s m o  ta obisk v prvi  vrsti posvetili načrtom v 
zvezi s stanovanjskimi posojili, letovanjem in  pogoji dela, v 
katerih dela jo  n a  Colu. Takole so m i  pripovedovale nekatere 
delavke: 

Majda Štefančič: 
Vem za razpis za letova

nje, toda ne odločim se, ker 
mi ni všeč. Glede na razme
re, tudi nisem navdušena, da 
bi sama kuhala. 

Tanja  Žive: 
Letos sem s e  za letovanje 

v Alpininih letovalnih zmo
gljivostih res  prijavila, toda 
vprašanje  je,  če bom tudi 
sprejeta. Predvsem sem s e  
odločila zato, ker računam, 
da bomo tuka j  skupa j  s kole
gicami iz obrata. 

Sonja Puc: 
Letos bi šla rada za 10 dni 

v Medulin, toda ne vem, 
če mi bo uspelo, ker sem š e  
mlada delavka; tu sem 
namreč šele dve leti. 

Anica Slemenšek: 
J e  med tremi delavkami s 

Gola dobila letos kredit za 
gradnjo stanovanja oziroma 
hiše, in sicer 490.000,— din. 

»Novo hišo gradimo na 
Gozdu in smo seda j  dogradi
li do prve plošče. Radi t>i 
čimprej dogradili v s a j  do 
pod strehe in ta kredit mi bo 
zelo dobrodošel. 

Sonja Baje: 
V Alpini sem pet let. Mi 

smo tudi gradili hišo. Če bi 
vedela, da bi š e  k j e  dobila 
kakšen kredit, bi seveda za
prosila. Kljub velikim stro
škom pri gradnji  smo si pri
voščili dopust v Alpinini pri
kolici v Čateških toplicah. 
Bilo j e  zelo v redu, š e  bi šla. 

Marija Mikuž: 
V Alpini na Colu sem že 

dvanajst  let. Zaslužim od 
14.000,— do 15.000,— din me
sečno. To ni veliko, posebno 
v sedanjih razmerah ne. Do-

ma imamo nekaj  zemlje, kar 
tudi prav pride. 

Zlata Kupnik:  
Sedaj  j e  predsednica osno

vne organizacije zveze sindi
katov. Povsem pravilno je,  
da jo  j e  zanimalo, k a j  o raz
merah na Colu menijo sode
lavke, da bi si sindikat lažje 
začrtal svoje delo, ki bo mo
ralo biti povezano z vsakda
njimi problemi in med ljud
mi. Prav gotovo so poleg os
novnih problemov, ki j ih 
imajo delavci pri delu, tu tu
di socialna vprašanja,  ki j ih 
bo vedno več, j e  menila Zla
ta Rupnik. 

V razgovorih, v katerih so 
poleg naštetih sodelovali še; 
Marjan Špeh, Silva Kobal, 
Marija Vidmar, Fanči Puc in 
drugi, j e  bilo čutiti, da so na 
Colu sicer zadovoljni z de
lom, z organizacijo dela; iz
boljšali so s e  tudi delovni po
goji, z odsesovanjem hlapov 
lepil in ogrevanjem vred. Tu
di j im ni vseeno kako bo na
prej, zlasti pri mlajših j e  ču
titi željo po nadaljnjem 
usposabljanju. Vsi pa vedo, 
k a j  j e  obrat na Col in okolico 
prinesel: možnost dodatnega 
ali celo edinega prvega za
služka družine ali posamez
nika, možnost izboljšanja ži
v l jen j ske  ravni ali v s a j  za
služek, ki j e  dosti bližje, kot 
j e  bil pred leti v Ajdovščini, 
na primer, k j e r  pa so osebni 
dohodki večinoma nižji. Mla
di, ki prihajajo, s e  dobro 
uvedejo v kolektiv in delo. 

»Z njimi nimam nobenih 
posebnih težav« j e  končal š e  
vodja obrata Marjan Špeh, 
ki s e  že deset let vozi t j a  
vsak  dan in uspešno Oprav
l j a  svojo zahtevno nalogo. 

Nejko Podobnik 

Zlata Rupnik  se kot pred
stavnica sindikata zan ima 
za probleme svoj ih sodelav
cev 

Fanči Puc 

Upam, d a  b o m  letos lahko 
šla za 10 dn i  v Medulin, pra
v i  Sonja Puc 

Mojstrica n a  Colu Silva Ko
bal in  vod ja  obrata Marjan 
Špeh 

Majda Štefančič se letos n e  
bo  odločila za  letovanje 

Anica Slemenšek 
so tudi z gradnjo 

— težave 



Kako ustvarjamo 

(Nadaljevanje s L strani) 

Sonja Baje: V Cateških topli- Marija Trošt na  pripravi v 
cah j e  res lepo šivalnici gornjih delov 

Tončka Poljansek, vodia ene izmene v Rovtah 

Iz obratu na  Colu 

DELITEV DOHODKA 

DOHODEK CISTI 
DOHODEK 

6,47% 
del za skupno porabo 

za izboljšanje in 
razširitev materialne 
osnove dela 
(poslovni sklad) 

18,99% 

Tudi šivanje cik-cak j e  ča
sovno bo l j  zahtevno 

v Rovtah pravijo: med naj
bol j  nerealnimi normami j e  
prav gotovo norma na se
stavljanju povz 

Delovne razmere v Rovtah se izboljšujejo, vendar j e  po
manjkljivosti  še veliko p 



Prejšnji  mesec se j e  v Alp in i  sestal občinski odbor delavcev 
tekstilne in  usnjarsko predelovalne industrije, ki  je  pod vod
stvom predsednice Tine Galof in  s pomočjo sekretarja repu
bliškega odbora tega sindikata Jožeta Klofutarja razpravljal 
o aktualnih nalogah sindikata v tem obdobju  

Naraščale bodo 
sezonske zaloge 

Zaloge v skladišču gotovih 
izdelkov so na splošno vzeto, 
dokaj  normalne in skupna 
količina parov ni prevelika. 
Seveda pa j e  treba obutev 
razvrstiti po posameznih se
zonah in skupinah, da s e  po
kaže, katere obutve j e  na za
logi preveč, katere pa pre
malo. Trenutno j e  na zalogi 
okrog 267.000 parov čevljev. 
Od tega j e  smučarske obutve 
za naslednjo sezono že izde
lano 40.000 parov, kar  s e  sliši 
precej, ko pa bomo sredi leta 
začeli obutev pošiljati kup
cem, bo teh čevljev premalo, 
oziroma š e  ne bodo izdelani 
vsi potrebni modeli, zato bo 
potrebno š e  veliko truda, da 
bodo v tovarno prispeli vsi  
potrebni materiali in bo obu
tev izdelana. 

Zalog iz pretekle sezone, 
ki bi bile neprodajne ni, s a j  
smo tako lahko, kot športno 
in smučarsko obutev razpro
dali. Na zalogi pa j e  š e  19 000 
parov tekaških čevljev iz 
lanske sezone, vendar so to 
modeli, ki j ih izdelujemo tu
di letos in ta zaloga j e  upo
števana pri letošnjih naroči
lih. Izvozna služba namreč 
zagotavlja, da bo obutev pro
dana letos. Gotovo j e  po
membno tudi to, koliko ima
mo že izdelane obutve za se
zono pomlad-poletje za do
mače tržišče, ki ga  vsekakor 
ne smemo zanemariti. Zapr
te salonke so izdelane že 
vse, treba pa j e  čimprej na

rediti š e  ostale sandale in 
natikače, s a j  bi nekatere 
prodajalne to obutev že mo
rale imeti. Očitno j e  to sezo
no na domačem tržišču š e  
veliko povpraševanje, s a j  bi 
lahko prodali več kot bomo 
izdelali, vendar j e  zaradi na
š e  izvozno usmerjene pro
da jne  politike to nemogoče. 

Poleg tega j e  v skladišču 
na zalogi tudi neka j  obutve 
za Sovjetsko zvezo, ki jo bo
mo sedaj  pričeli pošiljati, s a j  
j e  pogodba podpisana in j e  
možna takojšnja  odprema. 
Za izvoz na Madžarsko smo 
že pripravili dve večji pošilj
ki apreski čevljev, ki pa jih 
bo kupec prevzel šele v drugi 
polovici leta, zato bo to blago 
š e  nekaj  časa čakalo. Lahko 
in športno obutev za izvoz 
sproti odpremljamo, ostanke 
obutve pa takoj pripravlja
mo za domačo prodajo in po
šil jamo v naše prodajalne. 
Seveda j e  nekaj  kupcev, ki 
š e  niso dobili naročenih koli
čin, zato j e  v skladišču š e  
precej izvozne obutve, ki ča
ka, da bo kolekcija popolna, 
s a j  j e  šele nato lahko pošlje
mo kupcem. Tako vidimo, da 
nimamo pomembnejših za
log lahke in športne obutve. 
V prihodnjih mesecih pa bo 
zaloga zelo hitro naraščala, 
s a j  bomo v glavnem izdelo
vali obutev, ki jo  bomo poši
ljali kupcem šele v drugi po
lovici leta. 

Stane Car 

dogovaijaTno se - dogDvotHU smo se 

Decenija »Alpine« u Čačku 
SVAKA GODINA USPEŠNA 

U ovo j  godini p lan prometa od 36 mil iona dinara biče 
sigurno ispunjen.  

23. marta prošlo j e  11 godina od otvaranja nove — 
savremene prodavnice  »Alpina« u Čačku. Toga dana i 
Cačak lepi grad na Zapadnoj Moravi i »Alpina« — Žiri 
dobili su mnogo: Čačak savremenu prodavnicu i mogu-
čnost kupovine moderne i kvalitetne obuče, tu na svom 
pragu, a »Alpina« j e  dobila b roj ne nove potrošače u 
gradu čiji gradjani imaju veliku kupovnu moč. Prodav-
nica j e  smeštena na veoma lepom mestu, u strogom 
centru grada, s a  izlozima koji gledaju na dve ulice. 

Prodavnica ni je  mnogo velika, ima oko 40 kvadra
tnih metara prodajnog prostora i magacin u suterenu. 
Unutrašnji prostor j e  veoma lepo uredjen sa  dosta cve-
ća koje pažljivo negujemo, pa s e  potrošači ovde oseča-
j u  veoma prijatno. Nas petoro zaposlenih (Bogoljub 
Kostić, Milenka Petković, Bojana Dramlić, Milena 
Kneževič i Mikaina Obrenovič) trudimo s e  da potrošač 
uvek zadovoljan napusti našu prodavnicu, pa i ako ne 
nadje  ono što j e  tražio. Možda j e  i to jedan od razloga 
što imamo veoma mnogo stalnih potrošača, b roj ne su 
porodice iz Čačka gde svi njeni članovi kupuju obuču u 
našoj  prodavnici. Često navračaju iz okolnih mesta 
kao što su Gornji Milanovac, Lučani, Guča i druga. Na
š a  prodavnica j e  prva u ovom gradu počela prodavati 
ski  cipele, j e r  mladi Čačka veoma vole ski janje,  n a j  ra
di je  organizovano odlaze na Kopaonik i Zlatibor a od 
pre neku godinu i na obližnoj planini Jelici uredjena j e  
sk i jaška  staža s a  uspinjačom. To j e  garancija da ćemo 
ubuduče imati još  više  kupaca ski cipela u Čačku. 

Bez dvoumljenja možemo reči da nekih večih pro
blema u našem radu nemarno. Uvek dobijamo asorti-
man obuče iz proizvodnog programa Alpine, a dobra j e  
i saradnja  s a  dobavljačima dopunskog asortimana. U 
našem radu punu pomoč i razumevanje imamo od na-
šeg  reonskog vodje Mihe Govekara. Ako i iskrsnu ne
ke teškoče, njegovim zalagajem sve  j e  brzo rešeno. 

Za ovih 11 godina rada u prodavnici Alpina u Čač
ku nikada s e  ni je  desilo da godišnji plan prometa nije 
bio ispunjen. 

Ispunjavamo pa i prebacujemo i mesečne planove 
u ovoj godini, pa več sada s a  sigurnošču očekivamo da 
če i ovogodišnji plan prometa od 36 miliona dinara biti 
sigurno ispunjen a nas  petero zaposlenih s e  nada da 
čemo ostvariti i v iše  plana. 

Zunanjost prodajalne v Cačku 
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Sašo Robič — drugi na svetovnem prvenstvu 
v slalomu 

I.etošnju najpomembnejša 
preizkušnja mladincev in mla
dink j e  bila v daljnem Sugarloafu 
v Združenih državah Amerike. 
Jugoslovanska ekipa j e  t j a  odpo
tovala oslabljena, brez lanskega 
svetovnega prvaka v slalomu in 
tretjega v veleslalomu Koka Pe
troviča, ki se  j e  odločil za tekmo-
vanje v evropskem pokalu, v 
/ 0 Л  pa j e  potoval že v decem
bru in še enkrat v zadnjih dneh 
marca. Tri potovanja čez lužo bi 
bila očitno prenaporna, zato j e  
odločitev pravilna, čeprav bi z 
rnorebitno zmago v propagand
nem smislu, kratkoročno gleda
no, za Alpino to pomenilo pre-
cej. 

Od naših tekmovalcev so šli 
pot Katja Lesjak iz Alpetou-

ra in Jeseničana Sašo Robič in 
Robert /^an. 

Dekleta Svetova, Šarčeva in 
I-esjakova so se  najprej  posku
šale v smuku. To j e  bila nekoli
ko nerazumljiva odločitev, kajti 
pravih priprav za smuk ni bilo. 
Hezultat j e  bil — zlomljena noga 
''i>sjakove. 

Tudi lani v Sestrieru, ko j e  
Cižman štartal na najviš jo uvr
stitev v kombinaciji ni imel pri
prav v smuku, tako da njegov te-
dunji nastop ni bil v skladu z 
njegovimi in tudi ne našimi že
ljami, vendar se  j e  v s e  srečno iz-
t'-'klo, s a j  je celo osvojil bron v 
kombinaciji. 

Program tekmovanj lotos se 
zaradi slabega vremena pre-

'̂ cj zavlekel in tako sta bili po-
po dve tekmi na dan. 

1'etek, 2. marca jo  bil izjemno 
Uspešen. Svetova j e  postala sve-
^ v n a  prvakinja v veleslalomu. 
Sarčeva j e  osvojila bron, fant je  
so imeli na programu slalom, v 
katerem j e  Sašo Robič naredil 
hudo napako v prvem teku in iz-
Subil zlato medaljo. Razplet j e  
bil zanj kl jub vsemu zelo ugo
den. S četrtega j e  napredoval na 
drugo mesto in osvojil srebrno 
medaljo, prav tisto, ki nam j e  v 

naši kolekciji s svetovnih prven
stev še manjkala. Spomnimo se: 
zlato medaljo jo  osvojil v slalo
mu Petrovič, prav tako bronasto 
v veleslalomu in bron Čižman v 
kombinaciji. 

Uspeh Robiča j e  dopolnil Ro
bert / a n  s sedmim mestom, k a j  
več j e  bilo na mehki progi s 
štartno številko 18 skoraj  nemo
goče doseči. 

V veleslalomu j e  Robič padel 
v drugem toku, poskušal j e  vse, 
da bi se dokopal do brona, žal so 
želje ostalo v snegu. Žanu j e  na 
izredno dobro pripravljeni progi 
s štartno štvilko 2.'i uspelo priti v 
prvo deseterico. Ostaja pa mu 
upanje, da mogoče drugo leto v 
Jasni na Češkoslovaškem osvoji 
katedro od medalj. 

Tudi dekletoma ni šlo vse  po 
načrtih. Slabo postavljena prva 
slalomska proga j e  zahtevala 
mnogo žrtev, ena od njih j e  bila 
tudi favoritinja Svetova. Šarče
va j e  7. najboljšim časom v dru
gem teku osvojila bron; to j e  
bil doslej najboljši  uspeh jugo
slovanske ekipe na svetovnih 
prvenstvih. 

Ob tem vel ja  reči, da j e  za iz
delke naše industrije to izredno 
pomembno. V ZDA j e  na osnovi 
uspešno izvedenih olimpijskih 
iger Jugoslavija naenkrat posta
la silno popularna, kar se  j e  vi
delo ob razglasitvah in pogovo
rih z ljudmi. Made in Yugoslavia 
tako ne bo več slabost, ampak 
znak za deželo, ki v zimskih 
športih nekaj  vel ja.  

Janez Smitek 

Kako ocenjujem 
zaloge v skladišču 

Katja Lesjak, ki  vozi  s čevlj i  
s ip ina,  n a  ramenih  svojega 
trenerja Aleša Gartnerja 

Skladišče materiala si j e  
po dolgih letih izborilo toliko 
prostora, da j e  ves  material 
spet znotraj ograje  tovarne. 
To j e  veHk dosežek. Posarhe-
zna skladišča pa seveda niso 
v skupnem ah enem prosto
ru. Ta so po različnih me
stih, kar ni prednost skladi
ščenja. Deset enot, ki zao-
krožajo vsa  skladišča, meri 
sedaj  s prevzemom 4.500 m'. 
Od tega j e  skoraj  polovica 
prostorov neogrevanih, kar  
j e  za materiale neustrezno. 
Se bolj kot blago so tudi lju
d j e  občutljivi na take pogoje. 

Zaradi lokacij posameznih 
skladišč ni povsod možno 
uporabljati sodobnih trans
portnih sredstev. Vzrok tiči v 
dejstvu, da skoraj  nismo gra
dili prostorov namensko za 
skladišča, ampak j e  skladiš
če dobilo prostor, če j e  bilo 
nujno. Sedaj  j e  v gradnji  
zahtevno in prepotrebno 
skladišče vnetljivih snovi. 

Tu smo pri jedru proble
ma. Kljub temu, da na videz 
razpolagamo z veliko skla
diščnih površin, nam š e  ved
no primanjkuje  prostora — 
zakaj? 

Sprejeli smo delovni plan 
s programi, ki ga  zahteva tr
žišče. Tu pa so tudi vsi  arti
kli, v katerih so vdelani ma
teriali s penastimi nanosi na 
osnovni material "ali kakor 
običajno pravimo, da so kaši-

rani. Vsi ti imajo velik ob
seg. Razumljivo je, da s e  da
je jo  v kaširanje velike količi
ne, poraba pa j e  potem po
stopna. 

Razlogi za precejšnje zalo
ge so prav gotovo tudi v tem, 
da so naši zahtevni proizvodi 
pestri, mogoče celo razdro
bljeni in zaradi tega j e  tudi 
veliko različnih vrs t  materia
lov, količin in barv. 

Sodim tudi, da so plani po
stavljeni na tak rok, da služ
bam omogočijo popravke, če 
kakega materiala ni pravo
časno na razpolago 

V zalogi ostanejo velike 
količine materialov tudi za
to, ker včasih kupci prekliče-
jo naročilo čevljev tik pred 
začetkom proizvodnje; ves  
planirani material zanje  pa 
j e  že v skladišču. 

Utegne s e  tudi zgoditi, da 
katera od služb v proizvodni 
verigi, naredi napako, kar 
povzroči nakup materialov 
in povečajo s e  zaloge. 

Vsi ti razlogi, vzroki in na
pake povečujejo zaloge, ki bi 
že tako bile visoke, s a j  so tu
di cene blagu poskočile že do 
skoraj  nerazumljivih višin. 

Na postavljeno vprašanje  
»Kako ocenjujem zaloge« 
morem in moram odgovoriti 
le, da so po količini in po 
vrednosti velike. 

Al fonz  Zajec 

Kolekcija 
že, toda . . .  
Kot vedno  s m o  pri obli

kovanju  kolekcije izhajali  
iz analize prodaje v pre
tekli sezoni, potreb trži
šča, modn ih  teženj, raz
položlj ivih zmogljivosti in 
ostalih naših možnosti. 

Izredno pomembno  je, 
d a  j e  vsak izdelek »pra
vi«. Vsaka napačna odlo
čitev pri modelu  ali barvi 
j e  zelo draga. Pri snova
n j u  kolekcije smo zato 
vsi, ki sodelujemo pri 
tem, vedno upoštevali to 
dejstvo. Upam, da n a m  j e  
uspelo pripraviti tako ko
lekcijo, ki je  za ta čas pri
merna. Tako bi lahko re
kel, d a  j e  osnovna značil
nost kolekcije n jena  kon-
centriranost in  racional
nost. Modelov je  m a n j  kot 
v prejšnj ih  sezonah, ven
dar so skrbno izbrani in 
izpopolnjeni.  Po načelu 
— za vsakogar n e k a j  — 
so v kolekciji  elegantni 
škornji, modni  jahalni  
škornji  ter klasični, z za
drgo in  brez, z elegant-
nejšo in bo l j  klasično pe
to, TK podplati in  toplo 
podlogo. Podobna zasno
v a  je  pri ženski nizki  obu
tvi, k j e r  bomo poleg klasi
ke  lahko kupi l i  tudi mod
n e  salonke, s praktično, 
srednjo  peto in  balerinke. 
Materiali so naravni, 
kombinirani  z raznimi 
prešanci pri modn ih  gru
pah, pri klasičnih grupah 
pa so umetni.  Tudi  barve 
so temu primerne, modne  
in  klasične. Taka je  kolekcija, k a j  
pa n a m  bo  dejansko 
uspelo napraviti v proiz
vodnj i?  Pri tem mis l im 
predvsem n a  dejstvo, d a  
je  Alp ina  izgubila oziro
m a  izgubl ja pozicije na  
trgu surovin oziroma ma
teriala. Vedno težje dobi
m o  material ustrezne ka
kovosti, b a r v e . . .  Zaradi 
napačne poslovne politi
ke, neporavnanih obvez
nosti ipd., s m o  najbol jše  
slovenske proizvajalce 
usn ja  že zdavna j  izgubili, 
ali j ih  izgubljamo; tržišča 
drugih republik pa so za
prta, sa j  so reproverige že 
zdavnaj  sklenjene znotraj 
republiških meja.  Temu 
vprašanju bo  potrebno v 
bodoče posvetiti bistveno 
več pozornosti. Kado Kavčič 
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na temo:  K A K O  B O M O  U R E S N I C I L I  L E T O Š N J E  N A Č R T E .  
V razgovoru so sodelovali; Bojan  S T A R M A N ,  Franci  M L I 
N A R ,  Jože  B O G A T A J ,  Anton  K L E M E N C I C  i n  Boris  M A R -
K E U  

Razgovor sta vodila Nejko PODOBNIK in  Anica GOVE-
KAR, zapiske pa j e  uredi la Danijela VEHAR. 

Uuzmere na tržišču se  zao
strujejo. Nu k u j  bomo morali š c  
posebno paziti? Katere so po
plavite težave, ki nas čakajo; 
ukrepi za dosego načrtovanega? 

Bojan STARMAN: 
Pri postavljanju plana za le

tošnje leto smo si začrtali osno
vne naloge, ki j ih moramo v pro
daji  doseči, to j e  čez 1.000.000 
parov izvoza na zahodno tržišče 
v vseh programih, skromno 
oskrbovanje domačega tržišča 
oziroma naše mreže z modno 
žensko obutvijo, smučarskimi 
čevlji in apreski, ki jih prodaja
mo tudi preko grosistov. 
Na vzhod v Sovjetsko zvezo 
bomo prodajali lahko obutev 
in apreski, skupno okoli 
180.000 parov obutve. Stalno so
delujemo tudi z Nemško demo
kratično republiko, Češkoslova
ško in Madžarsko. Za pomlad-
poletje smo prodali na zahod 
150.000 parov lahke obutve, pri
pravili smo tudi 70.000 parov 
surf obutve. Poleg toga se  sedaj  
zaključujejo priprave za sezono 
jesen-zima, ki vkl jučuje športni, 
modni in ženski program. Pri 
športnem programu bomo pan-
cerjev prodali v okviru pričako
vanj .  Računamo, da bo celotna 
količina za izvoz na zahod 
180.000 parov. Pri pripravi ko
lekcij j e  bilo nekaj  težav, vendar 
smo uspeli pripraviti količine, ki 
so bile v začetku leta planirane. 

Pri tekaški obutvi smo s e  
vključili na tržišče z novim siste
mom, ki j e  bil dobro sprejet. Na
črtovali smo 230.000 parov teka
ške obutve, toda želje naših kup
cev se  sučejo od 310 do 330.000 
parov. To pomeni, da bo treba 
naročila omejevati. 

Pri lahki obutvi imamo štiri 
tu je  kupce. Dokončna naročila 
imamo že od partnerja v Holan-
diji za 81.000 parov, pri čemer 
smo zavrnili dodatno količino 
20.000 parov, ker tega ne bi mo
gli izdelati. 

Drugi partner JEAN -t- JANI
NE da je  naročila na diisseldorf-
skem sejmu. Ta j e  po cenovnem 

razredu boljši partner, vendar 
se  pri tem partnerju v s e  odvija 
nekoliko počasneje, ker prodaja 
visoko modno obutev, zato ne 
more te naročati vnaprej, tem
več j o  naroča šele, ko ima zago
tovljeno prodajo. 

Kupec BELMO j e  že naročil 
20.000 parov obutve, nekaj  pa bo 
naročil š e  po diisseldorfskem 
sejmu. 

Kupec EVERZ j e  naročil 
50.000 parov obutve, ki j e  že v iz
delavi in bo do konca juni ja  tudi 
poslana. 

Poslovodska konferenca j e  za 
nami, naročena j e  bila obutev 
tujih dobaviteljev. Izgledalo je, 
da obutev ne bo izdobavljena, 
sedaj  pa s e  položaj normalizira. 
Cene za obutev so bile potrjene, 
obutev j e  pripravljena in jo  že 
pošiljajo v mrežo, tako lahko 
upamo, da s e  bo promet začel iz
boljševati. 

Na konferenci j e  bilo naroče
no 130.000 parov obutve. Doda
tnih oziroma odprtih naročil za 
letošnje leto j e  še  zelo malo. 

Naj omenim še  nekaj  proble
mov, ki s e  pri tem pojavljajo: 
Vemo, da uvažamo vedno več 
materialov. S kupci se  za lahko 
obutev dogovarjamo pri večini 
materialov za začasni uvoz. Z 
Belmo smo sklenili kompenza
cijski posel. Zaradi menjave ozi
roma naših šibkih možnosti za 
razpolaganje z devizami poslov 
ne moremo izpeljati normalno, 
temveč vsepovsod iščemo obli
ke, da bi si izboljšali devizno 
udeležbo. Med temi oblikami so 
seda j  uspešne: maloobmejno so
delovanje, kooperacija, kompen
zacijski posli, začasni uvoz, ki 
sedaj  na tem področju pomeni 
največ. 

Letos smo pri .športni obutvi 
koristili blagovne kredite, o ka
terih j e  bilo veliko govorjenju. 
Že septembru so kupci podpisuli 
pogodbe za določene količine 
obutve. Tako smo nujeli kredite 
in ručunuli smo, da bo postopek 
kratek, toda ušteli smo se. Ver
jetno hi bilo bolje, če bi posel 
opravili s pomočjo zučusnegu 
uvoza. Tako ue  bi prihajalo do 
prekinjanju proizvodnje, kur se  
sedaj  doguja pri pancerjih. 

Pri tekaški obutvi proizvodnja 
zaradi kombinacije s starimi za
logami normalno poteka. 

Vprašanje  cen naše obutve po
s ta ja  vedno bolj odprto; to vel ja  
za v s a  tržišča. To s e  dogaja 
predvsem zaradi visokih cen do
mačih materialov. Taka obutev, 
ki jo  izdelamo iz domačih mate
rialov, za katere pa seveda mo
ramo dati tudi devizno udeležbo, 
ne d a j e  posebnega ostanka do
hodka ali kot pravimo akumula
cije. Tako nam ne preostane nič 
drugega, kot da poskušamo zni

ževati naše proizvodne stroške. 
Kupci so namreč pripravljeni 
sprejeti le podražitve, ki izhaja
jo  iz podražitev surovin na sve
tovnem trgu. Mi smo, na primer, 
uspeli s podražitvijo pri partner
ju  Aspo. Kalkulativne cene so v 
tem trenutku oziroma v tem ob
dobju take, da pokrivamo varia
bilne cene (pokrivanje proizvod
nih stroškov, osebni dohodki iz
delave); odstotek pokrivanja re
žijskih stroškov pa j e  seveda 
različen od programa do progra
ma in od vrste obutve. Na pri
mer, pancerji po tem sistemu 
obračuna pokrivajo v s e  stroške. 
Najbolje uspevamo tedaj, ko j e  v 
izdelku malo materiala in veliko 
izdelavnih minut. Položaj pa j e  
sedaj  tak, da marsikatere obu
tve v izvoz po naših cenah ne 
moremo več prodajati. To vel ja  
za škornje, k j e r  samo usn je  sta
ne 80 mark, škornje pa v tujini 
dobite za 50 mark. 

Izhod iz tega seveda ne bi 
smel biti izvoz za vsako ceno. Tu 
bi morali v praksi uveljaviti do
ločilo, ki govori o dohodkovnem 
povezovanju. Vsem j e  znano, da 
usn jar j i  izvažajo usn je  po sve
tovnih cenah, nam pa usn je  pro
d a j a j o  dražje.  Dogovarjanje v 
tej  reproverigi bo torej nujno! 

DELO ŽIVIJENJE: 
Kuko bo organizatorjem pro

da je  uspelo dati v pravo proda
jalno v pravem trenutku pravo 
obutev, da bo prodajni učinek 
čim večji? 

Sistem naročanja in razpoši
l janja  obutve j e  utečen, s e  pa se
veda stalno izpopolnjuje. Stalno 
se dogovarjamo, na primer, za 
razporeditev izvoznih ostankov 
in razne druge obutve, k j e r  le to 
potrebujejo. 

Eden osrednjih problemov 
postajajo precej visoke zaloge. 
Takoj smo ukrepali in zaloge 
zmanjšali za 29 %. Se naprej bo
mo morali skrbeti, da bodo zalo
g e  čim nižje, ker  nas bo to vedno 
bolj obremenjevalo. Med dru
gim bomo morali zavračati obu
tev iz dokupa, ki kasni ali pa ni 
dovolj kvalitetna. 

Pri tekaških čevljih smo s 
standardnim programom solidni 
izdelovalci in dobavitelji. V sve
tu so se  močno razvile integral
ne vezi. Če Alpina na tem po
dročju ne bi napredovala, bi pro
da ja  v celoti začela padati. 

DELO ŽIVUENJE: 
Kako bi ocenili prizadevanju, 

da bi bili čim munj sezonski? 
Bojun STARMAN: 
Moram reči, da nismo dosegli 

vidnejših uspehov. Naša proiz
vodnja lahke obutve ni sezon
ska, temveč teče v s e  leto. Nekaj 
časa izdelujemo za zahodno tr
žišče in domačo mrežo, ko pa 
tega ni, delamo za Sovjetsko 
zvezo. 

Za zimskošportne programe 
kot so: apreski, tekaški in pan
cerji  pa bi bilo najbolje, da bi bi
lo v s e  zaključeno v treh mese
cih. To pa ni mogoče doseči. Pro
izvodnja teče od januar ja  do 
konca oktobra. Športna trakova 
smo poskusili zapolniti z izvoz
nimi artikli. Razvijali smo pla

ninski čevelj, dogovarjali smo s e  
o lepljenih športnih čevljih. Pri
pravljali pa smo tudi druge pro
grame. Lahko pa rečem, da ima
mo v Alpini preveč programov 
in preveč stroškov. Že iz podat
ka, da d a j e  Alpina skoraj  10 % 
dohodka za obresti. Planika pa 
le 5 %, s e  vidi sezonski značaj 
našega dela. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Kakšne ekonomske učinke 

lahko pričakujemo? Kuko oce
njujete razmere glede nuše do
hodkovne uspešnosti? Kukšnu 
bo devizna problematika; kuko 
bo z našo likvidnostjo? 

Franci MLINAR: 
Res je, da smo načrtovali tudi 

v pogledu ekonomskih učinkov 
in dohodkovne uspešnosti, 
vendar j e  na pragu drugega če
trtletja še  toliko neznank, da j e  
nemogoče karkoli napovedovati. 
Vemo, da na področju deviznega 
poslovanja š e  ni dokončno reše
no, kakšne bodo pravice delov
nih organizacij; vemo, da s 
45,9 % ustvarjenih deviz ne mo
remo pokriti vseh potreb za la
stno porabo deviz in za devizno 
združevanje. Že od začetka leta 
napovedujejo spremembe na po
dročju združevanja, kompenza
cij  in maloobmejnega prometa. 
Če bi prišlo do takih omeji
tev, kot so napovedujejo, bi za 
nas pomenilo mnogo slabšo 
oskrbo z devizami. 

Na področju dinarskih kredi
tov nupovedujejo občutno rast 
obrestnih mer, to pu pomeni ve
lik odliv dohodku, večji kot luni, 
čepruv smo že seduj  več kot 9 % 
dohodka porubili zu pokrivunje 
obresti. Če bi najemanje  blagov
nih kreditov potekalo v redu, bi 
bil to dober vir nadomeščanja 
manjka deviz. Kar zadene infla
cijo, lahko povem, da se  pri da
našnjem obračunskem sistemu 
ta vpliv ne pokaže, tako, da tež
ko primerjamo ekonomske učin
ke zadnjih dveh poslovnih let, 
kar vel ja  tudi za prihodnja leta. 
Posebno poglavje so cene. Reče
no j e  bilo, da bodo s L majem ce
ne sproščene. Dinamika spro
ščanja pa še  ni znana. Od politi
ke  cen in od gibanja tečaja di
nar ja  j e  v veliki meri odvisna 
naša končna realizacija. 

To so ovire, ki nas čakajo v le
tošnjem letu. To so v s e  zunanji 
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vzroki, n a  katere nimamo vpli
va, važno j e  le kako se bomo 
znali prilagoditi. 

Lahko pa zatrdim, da se tam, 
kjer  imamo vpliv delavci Alpine, 
kažejo uspehi. 

DELO ŽIVUENJF:: 
Kako bi premeščali obdobje 

slabe likvidnosti, du bi bilo čim 
manj težav za poslovanje samo? 

Franci M1>1NAK; 
Naša poslovna politika j e  v ve

liki meri usmerjena v izvoz. Na 
tem področju smo dosegli kar le
pe rezultate. Zato tudi ne kaže, 
da bi spreminjali poslovno poli
tiko, ker j e  danes izvozni učinek 
obutve kar dober. Zanesljivo pa 
smo obremenjeni z obrestmi. Če 
se bo položaj še zaostroval, bo
mo morali poiskati program, ki 
bo omogočal hitrejše obračanje 
zalog, s tem pa zmanjševanje od 
odvisnosti kreditov in obremeni
tev na račun obresti. 

DKLO ŽIVIJP:NJK; 
Ali strokovna koordinacija, ki 

sedaj to vodi, zadostuje za koli
kor mogoče pametno gospodar
jenje z deviznimi sredstvi? 

Franci MLINAU: 
Kar zadeva devize, spremlja

mo razmere večkrat mesečno. 
Vendar bi nekdo to moral sprem
ljati bolj neposredno. Prav tako 
smo v zadnjem času vpeljali 
spremljanje dinarskih prilivov. 
IVi devizah bi nekdo moral ime
ti dejanski pregled nad prilivi in 
odlivi deviz. V nekaterih drugih 
delovnih organizacijah j e  gospo
darjenje z devizami podrejeno 
komercialnim službam. Tako 
usklajujejo potrebe po uvozu z 
možnostmi, ki jih da je  izvoz. 

Leta 1982, ko se j e  občutno 
zmanjšal % razpolaganja z devi
zami in j e  padel s 65 na 30 %, ta 
koordinacija ni bila mogoča. Po 
tem pa se j e  začel nadzor nad 
posebnimi oblikami izvoza. Po
udarjam, da samo en človek ne 
more voditi gospodarskega po
dročja, ker jo delo zelo preplete
no. Vsak nosilec poslovne funk
cije mora na svojem področju 
voditi smotrno politiko, da osta
nemo tako dinarsko kakor devi
zno likvidni. 

DELO ŽIVIJENJE; 
Ali 7.a tak način dela sedanja 

koordinacija zadostuje? 
Anton KLKMENCIC: 
Koordinacija j e  strokovno do

volj močna, le da j e  družba iz
redno omejila manevrski pro
stor, tako, da moramo reševati 
trenutni položaj, manj časa pa 
je  za tisto pravo poslovno koor
dinacijo med posameznimi deli 
poslovnega procesa, kar bi ne
dvomno vplivalo na boljši po
slovni rezultat. 

Franci MLINAR: 
Zares, v teh razmerah zmanj

kuje časa, da bi sproti ugotavlja
li ekonomske učinke našega de
la, zlasti z vidika rentabilnosti, 
ekonomičnosti, akumulativno-
sti, ipd. 

Jože BOGATAJ: 
Dobro bi bilo, da bi delavci ve

deli, k a j  s e  na tem področju do
gaja. Strinjam pa se z vodjem fi

nančno-računovodskega sektor
ja, da bi bilo koristno imeti ne
koga, ki bi vodil to koordinacijo. 
Devize namreč prihajajo po eni, 
odhajajo pa kar po treh poteh: 
prvič za blago, drugič za potova
nja  in tretjič za neblagovna pla
čila in odplačila kreditov. Devize 
za blago in neblagovna plačila 
ureja nabavna služba, medtem 
ko za potovanja in kredite ureja 
finančna služba. Prav zaradi 
preglednosti bi bilo smotrno, da 
bi to vodila ena oseba. Gospo
darski odbor, če bi ga imeli, 
bi v teh razmerah moral koordi
nirati odlive, v primeru prekora
čitve pa bi moral postaviti meri
la, kako ravnati. 

DELO ŽIVLJENJE; 
Ozki manevrski prostor gle

de nabave ožajo še predpisi. Na 
k a j  lahko letos računamo; kako 
bomo odpravljali težave glede 
nabave in zalog? 

Jože BOGATAJ: 
Alpina ima 80 % blagovnih to

kov pokritih z znanimi viri, za 
20 % blaga pa š e  danes ne vemo, 
kako g a  bomo kupili. 

š e  zmeraj se premalo zaveda
mo, k a j  nam lahko pomenijo za
loge, ki jih imamo tako na po
dročju športnega kot lahkega 
programa. Zaradi prezasedeno
sti v proizvodnji nismo mogli 
predelati vsega. Zato j e  material 
v vrednosti od 5—10 milijard 
ostal v zalogi, ki nas seveda 
obremenjuje in s tem zadržuje 
likvidna sredstva. Ti materiali 
pa so sedaj  postali zanimivi za 
tržišče, in jih bomo dali v proiz
vodnjo. Torej, če bi pravilno pla
nirali, bi po eni strani omilili za
stoje, po drugi strani pa bi naše 
blago imeli že izdelano in bi obu
tev lahko poslali v prodajalne. 
To nam bi v teh kritičnih ča
sovnih obdobjih blažilo proiz
vodnjo, po drugi strani pa bi 
sprostili zaloge, ki so v tem tre
nutku najmanj  za 30% previ
soke. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Kako bomo odpravili težave v 

nabavi? 
Jože BOGATAJ: 
Če j e  tu mišljeno sodelovanje 

v reprodukcijski verigi, j e  vzrok 
nezainteresiranosti za skupni 
izvoz predvsem v izredno dol
gem ciklusu kreditiranja pripra
ve izvoza. Primer: za blago, ki 

smo ga kupili v mesecu februar
ju, izvozili pa v juliju, nas izvoz
nik kreditira najmanj pol leta. 
Prav zato nihče ni več zaintere
siran za skupni izvoz. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Kako bi kl jub zunanjim teža

vam izboljšali nabavo? Kako se 
je  obnesla organizacijska spre
memba nabavne službe? 

Jože BOGATAJ: 
Nova organizacija nabavne 

službe j e  prinesla napredek, ima 
pa seveda tudi pomanjkljivosti. 
Te se očitno pokažejo takrat, ka
dar naročamo materiale, ki jih 
rabijo vsi tr i je  programi. Čeprav 
gre za tri programe, smo s e  do
govorili, da v takih primerih ure
j a  naročila samo en referent. 

Glede spremljanja zalog ma
terialov s e  kakšni problemi ne 
pojavljajo. 

DELO ŽIVIJENJE: 
Katere ključne naloge čakajo 

proizvodnjo? Na k a j  bomo mo
rali še posebej paziti? Poglavit
ne težave, ki nas čakajo? Ukrepi 
za dosego načrtovanega? 

Anton KLEMENCIC: 
Planirali smo, da bomo letos 

izdelali 1.900.000 parov obutve. 
Nejasnih pa j e  š e  več stvari. Na
ročil j e  za vse  linije dovolj, pro
izvodne zmogljivosti so zasede
ne do konca leta. Uresničitev 
plana pa j e  povezana z brezhib
nim oskrbovanjem proizvodnje 
in odpravo zastojev. V proizvod
nji lahke obutve so rezultati raz
veseljivi, kar zadeva kvaliteto, iz 
proizvodnjo prihajajo velike ko
ličine obutve, pa tudi zunanji 
kupci, ki kupijo precej obutve, 
so z našim delom zelo zadovolj
ni. V športni montaži j e  v zaklju
čni fazi izdelava gojzer šivane 
obutve za JLA. Tudi tu so bili v 
začetku zastoji, vendar se bo vse 
nadoknadilo in bo povprečen 
uspeh kar zadovoljiv. 

Večje probleme nam delajo 
ostali programi, predvsem pan-
cerji. Ce bi hoteli uresničiti 
plan, bi seveda morali imeti na 
razpolago ves material, proiz
vodnja pu bi morala potekati 
brezhibno. To pa letos še ni bilo. 
Z vsemi napori poskušamo spo
štovati dogovorjene roke, ven
dar pa nam to ne uspeva najbo
lje, kar je  povzročilo preklic na
ročila Jean + Janina. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Kakšni so obeti za delo med 

letom? 
Anton KLEMENCiC: 
V montaži apreski j e  naročil 

preveč, materiala pa ni. Tudi 
osnovnih materialov za pancerje 
ni, delavci so bili celo doma. Ta
ko j e  bilo v prvih treh mesecih 
v proizvodnji najmanj  14 dni za
stojev. To s e  bo poznalo junija, 
juli ja in avgusta. Kupci bodo ta
ko lahko naročila preklicali ali 
pa zahtevali penale. Ker mate
riala hi, del proizvodnje stoji, za
stojev zaradi pomanjkanja ma
teriala pa ne bomo mogli zmanj
šati, s a j  od delavcev tudi ne mo
remo zahtevati dvojne storilno
sti. V proizvodnji se občuti tudi 

fluktuacija, največ zaradi upo
kojitev. Prišli so novi delavci, ki 
pa žal nimajo izkušenj. 

Osnovni pogoj za normalen 
potek proizvodnje j e  imeti pra
vočasno ustrezne materiale. V 
teh razmerah pa proizvodnjo ve
likokrat rešujemo s spreminja
njem planov. 

V proizvodnji plastike zaradi 
predelave orodja, kar bi trajalo 
dlje časa, nismo mogli spreme
niti planov. V orodjarni j e  točno 
planirano, kdaj  bo v izdelavi oz. 
predelavi določeno orodje. Ci
klus predelav orodja, brez novih 
serij, bi s spreminjanjem planov 
trajal do dopustov. Zato bo ver
jetno za nekatere nerazumljivo, 
zakaj proizvodnja plastike stoji, 
granulat pa j e  v skladišču. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Problemi so tudi zaradi ko

operantov pri izdelavi z^ornjili 
delov obutve. Ali so kakšni dru
gi načrti? 

Anton KLKMENCiC: 
Pri planiranih 1.900.000 parov 

moramo s pomočjo kooperantov 
zagotoviti okrog 900.000 parov 
obutve. Kapacitet v domačih 
obratih nismo nič povečali. Tudi 
večjih organizacijskih spre
memb oz. izboljšav v proizvodnji 
ne predvidevamo. 

Normalen potek v proizvodnji 
lahko pričakujemo le, če bodo 
odpravljene pomanjkljivosti. Že
limo si pravočasno nabavo ma
terialov, kar vel ja tudi za koope
rante. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ob tem, ko trenutno spet izde

lujemo gojzer šivano obutev, je  
bilo slišati idejo, da bi ta izdela
va ostala v programu, toda na 
posebnem traku? 

Anton KLEMENCIC: 
Pri tako iztrošenih strojih za 

izdelavo gojzer šivane obutve ne 
vidimo nobenega pozitivnega 
ekonomskega učinka. Tudi z 
materialom so težave, s a j  ga v 
Jugoslaviji nihče več noče dela
ti, zato bi ga morali uvažati, kar 
pa j e  zopet povezano z devizami. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Obetaven program so izdelki 

orodjarne. Nekateri zatrjujejo, 
da je  program orodjarne obeta
ven tudi v dohodkovnem smislu. 
Kako pa s tem? 
(Nuduljevanje na 10. strani) 



razgovor z a  urednikovo mizo  — razgovor 
(Nuduljevanje z 9. strani) 

Anton  KLEMKNCIC; 
V orodjarni  že seda j  težko po

krivamo lastne potrebe. Sma
tram pa, da j e  tu š e  precej re
zerv, ker j e  naša orodjarna ka
drovsko še  zelo mlada. Pred lan
skim letom so domači delavci 
začeli izdelovati prve seri je  oro
di j  v celoti doma. Prej  so opra
vljali  le korekture form inozem
skih dobaviteljev ter predelave 
orodij. Izdelavni časi so s e  s 
prakso kar precej skrajšali.  Re
zerve so torej še, ko si bodo pri
dobili delovne izkušnje. Strojni 
park, predvsem na eroziji, š e  ni 
dovolj izkoriščen. Tudi sama or
ganizacija dela in priprava dela 
v orodjarni še  ni popolna. V koli
kor pa bi v orodjarni imeli višek 
kapacitet, j e  to dovolj perspekti
vna dejavnost, ker bi orodja z 
dobrim dohodkom lahko proda
jali na domačem tržišču ali pa v 
izvoz. V teh izdelkih j e  uvožene
ga materiala zelo malo, veliko 
pa j e  strokovnega dela. 

DELO ŽIVIJENJE: 
Tudi inovacije so pomembne, 

kako jih bomo spodbudili, pred
vsem v proizvodnji in pripravi, 
da  bomo napredovali? 

Anton KLEMENCIC: 
Inovacij po sedaj  ustaljenem 

delu in odnosu ne bomo spodbu
dili. V drugih, npr. zahodnih dr
žavah, pr i javl ja jo  inovacije ali 
koristne predloge, ki za nas po
menijo majhne stvari. O inova
ciji pri nas razpravlja precej lju
di, predlagatelj mora pisati obši
ren predlog, da ga razume komi
si ja .  Na zahodu pa gre  postopek 
po na jkra j š i  poti in po realni ce
ni. 

V Alpini j e  bilo že veliko pred
logov in inovacij, ki so v proiz
vodnji že uveljavljeni. Prepričan 
sem, da ni tehnologa, ki ne bi že 
k a j  izboljšal. Malenkostni pred
logi pa s e  pri nas ne pojavljajo. 
Inovacije so s e  po mojem obne
sle le na zahodu, ker delavci s 
tem napredujejo. Pri nas pa te
ga ni. Po mojem bi bilo veliko 
bolj spodbudno, s a j  bi delavec 
vedel, da bo s tem napredoval. 

DELO ŽIVIJENJE: 
Na našo uspešnost vplivajo 

tudi drugi dejavniki; organizira
nost, kadrovska vprašanja, na
grajevanje.  V čem vidite napre
dek na tem področju, k j e  si še  
lahko obetamo probleme? 

Boris MAUKEU: 
Kako bi čim več in bolje nare

dili, predvsem pa, kako doseči 
čim boljši uspeh, bomo morali 
upoštevati vsi, vsak  na svojem 
področju. Če govorim o področ
ju, ki ga  zastopam na tem razgo
voru, lahko rečem, da delo, ki ga  
opravljamo v našem sektorju, v 
mnogih primerih ne vpliva ne
posredno na proizvodnjo, toda 
posreden vpliv j e  lahko velik, 
predvsem pa se  pokaže dolgoro
čno. Proizvodnja bo seveda ne
moteno tekla, če bo dobro oskr
bljena z materiali, stroji, toda 
tudi z usposobljenimi delavci. 
Zagotovljena pa mora biti npr. 
tudi varnost delavcev, primerno 

za dobro delo in strokovno na
predovanje. Gre za to, da bi 
spodbudili viš jo raven razmiš
l janja  in dela. 

Anton KLEMENCIC: 
Strokovnjak j e  lahko dober ali 

slab. Dober strokovnjak j e  tisti, 
ki ga  okolica prizna za strokov
njaka.  Takemu pa j e  napredova
n j e  omogočeno. 

Jože BOGATAJ: 
Kljub težkim razmeram so 

možnosti, da si tudi sami poma
gamo in to na vseh ravneh, tako 
v nabavi kot v prodaji in proiz
vodnji. Nikdar ne smemo misli
ti, da v težkih razmerah ni nobe
ne možnosti. Iznajdljivost in 
sposobnost s e  tu šele prav po
kaže. 

uvedeno nagrajevanje,  ki bo 
spodbudilo večjo storilnost in 
ustvarjalnost, poskrbljeno za 
družbeni standard, od prehrane 
do stanovanj, organizirana mo
ra biti samoupravna dejavnost z 
informiranjem in š e  niz drugih 
stvari, ki vsaka  po svoje vpliva 
na uspešno delo takoj ali nekoli
ko pozneje. 

Če najpre j  izpostavim nagra
jevanje,  vemo, da to seda j  ne 
spremljamo tako, kot smo ne
kdaj,  ko smo za to imeli človeka. 
Nagrajevanje proizvodnega dela 
smo uredili precej bolje kot na
gra jevanje  ustvarjalnega dela, 
k jer  j e  merila za nagrajevanje  
težje poiskati. Težimo k temu, 
da bi vključili čim več elementov 
dela in kakovosti dela 

DELO ŽIVIJENJE: 
Večina vodstvenih in vodilnih 

delavcev j e  v anketi pred krat
kim izjavilo, da j e  eno od te
meljnih slabosti Alpine slaba 
povezanost, ki jo  povezujem z 
informatiko v širšem smislu? 

Boris MAKKEIJ; 
To j e  praktično ključno orga

nizacijsko vprašanje.  Za vzpo
stavitev takega celovitega infor
macijskega sistema j e  seveda 
potreben dokaj  zahteven pro
jekt. Trenutno pripravljamo le 
del takega sistema in sicer ka
drovsko informacijski sistem. 

DELO ŽIVIJENJE: 
Teoretiki pravijo, da j e  večina 

pojavov odvisna od notranjih 
dejavnikov in ne le od zunanjih 
razmer. 

Anton KLEMENCiC: 
Sigurno je, da so znotraj to

varne še  rezerve. V te j  situaciji 
bomo morali dobro pretehtati 
prav vse  stroške, vsako potova
n j e  v tujino, pa tudi uporabo 
službenih avtomobilov. Tudi 
produktivnost režijskih delav
cev povsod še  ni zadovoljiva. 
Vse to pa se  izraža v ceni čevlja. 
Naši fiksni stroški so začeli ra
sti, mi pa j ih premalo kontrolira
mo. Tudi delovni čas bi bilo mo
goče bolje izkoristiti. 

DELO ŽIVLJENJE; 
Nuf splošno govorimo, da j e  

strokovno delo premalo cenje
no. Mnogi delavci strokovnjaki 
so razporejeni v določeno skupi
no za vedno in nimajo spodbud 

ч .  

Zak l j uč e k :  
K u k o  u r e s n i č i t i  načr te ,  

k i  s m o  s i  j i h  z a s t a v i l i  z a  
letos,  j e  b i l o  k l j u č n o  v p r a 
š a n j e .  

O b n o v i m o  l e  n e k a j  
»ocv i rkov«  z a  p r e m i s l e k :  
K a k o  s p r e m l j a t i  k o r i š č e 
n j e  d e v i z ;  k a k o  z m a n j š a t i  
z a l o g e ,  k i  n a s  t a k o  o b r e 
m e n j u j e j o  i n  n a s  b o d o  o b  
/ v i š a n i h  o b r e s t n i h  m e r a h  
š e  b o l j ;  k a j  j e  z n a š i m i  
e k o n o m s k i m i  c i l j i ;  k a k o  
i z k o r i š č a t i  d e l o v n a  s r e d 
s t v a  i n  d e l o v n i  čas,  d a  b o  
r e z u l t a t  b o l j š i ;  k a k o  p o 
v e č a t i  s e r i j e  v p r o i z v o d 
n j i ;  a l i  b o m o  c e l o v i t  i n f o r 
m a c i j s k i  s i s t e m  p r e p u š 
ča l i  n a k l j u č j u  a l i  d o b r i  
v o l j i  p o s a m e z n i k o v ;  k a k o  
n a g r a j e v a t i  d o b r o  d e l o ;  
k a k š n e  s o  o s n o v e  z a  n a 
p r e d o v a n j e ;  k a k o  s e  z n a j 
ti v t e h  r a z m e r a h ?  T o  s o  
b i l a  l e  n e k a t e r a  v p r a š a 
n j a .  V s a k  o d g o v o r  t e r j a  
t e m e l j i t  p r e m i s l e k ,  č e  n e  
š e  k a j  v e č .  

A l i  b o m o  n a š l i  č a s  z a  
t o ?  

Priprava kolekcije smučarskih 
čevljev nekoliko zamuja 

Ž e  v sezoni  1983/84 s m o  s i  
p r i z a d e v a l i  k o l e k c i j o  pr ipra
vi t i  p r e j ,  d a  bi  j o  l a h k o  pra
v o č a s n o  p r e d s t a v i l i  n a š i m  
k u p c e m ,  v e n d a r  n a m  ni 
uspe lo .  T a k o  s e  j e  zgodilo tu
di  le tos .  Glavni  v z r o k  z a  za
m u d o  j e  v i z r e d n e m  s p r e m i 
n j a n j u  m o d e l o v  iz  s e z o n e  v 
sezono,  k a r  n a j  bi  s e v e d a  
pr ipomoglo,  d a  d v i g n e m o  ka
k o v o s t  in izgled.  Pr i  t e m  
i m a m o  s t a l n e  t e ž a v e  p r i  
p r a v o č a s n i  p r i p r a v i  s t o  par-
s k e  k o l e k c i j e .  Delo v zvez i  z 
r a z v o j e m  v tovarni ,  k o t  tudi  
pr i  d o b a v i t e l j i h  z n o t r a j  in 
z u n a j  n a š i h  m e j a ,  t r a j a  dolo
č e n  č a s ,  k i  j e  g l e d e  n a  potre
b e  k u p c e v ,  predolg ,  v s e k a 
k o r  p a  p r o d a j a  t e č e  u s p e š n o  
in u p a m o ,  d a  b o d o  naroči la  
d o  k o n c a  a p r i l a  zapolni la  na
š e  z m o g l j i v o s t i  z a  v s o  sezo
no. 

Č e  s e  o z r e m o  p o  n a š i  s m u 
č a r s k i  ko lekc i j i ,  l a h k o  ugoto
v i m o ,  d a  novih  modelov  s i c e r  
ni, i m a m o  p a  kopico izbol j
š a v  in s icer :  Z a  o t r o k e  s m o  
š a l o  O R B I S  uporabi l i  š e  v 
m a n j š i h  š t e v i l k a h ,  z enosta
v n o  m a n š e t o  n a  d v e  zaklop
ki,  č e v e l j  p a  j e  dos t i  b o l j  tr
p e ž e n ,  s a j  j e  iz  po l iure tana .  
Z a  m l a d e  t e k m o v a l c e  s m o  
razv i l i  novo m a n š e t o  n a  
ECON šalo,  z m i n i  regula tor-

j e m  n a k l o n a ,  t e k m o v a l n i m i  
z a k l o p k a m i  in k v a l i t e t n i m  
n o t r a n j i m  č e v l j e m  (po S R  
84) - model  J R  COM P. 

L a n i  u s t v a r j a l e n  ELITE j e  
p r i l a g o j e n  z a  v s t o p  od z a d a j ,  
k a r  j e  v s k l a d u  z novimi  tež
n j a m i ,  dobi l  j e  novo  obl iko  
j e z i k a  n a r t n e  r e g u l a c i j e ,  iz
de lova l i  p a  g a  bodo tudi  z a  
ž e n s k e  v s n e ž n o  b e l i  b a r v i .  

B i s t v e n e  novost i ,  k i  bodo 
p o s e b e j  z a n i m a l e  d o m a č e  
pot rošn ike ,  s o  model i  n a  S R  
ša l i :  S R  COMP, P R O L S  in 
PRO.  V s i  i m a j o  v g r a j e n o  
s t r a n s k o  r e g u l a c i j o  (za O ali  
X noge),  in f u n k c i o n a l n o  no
v e  m e h a n i z m e  z a  r e g u l a c i j o  
n a k l o n a ,  n o v e  m o d n e  b a r v e  
in n o v e  s i s t e m e  z a k l o p k ,  k i  
s o  dost i  b o l j š e  od p r e j š n j i h .  
Upamo, d a  b o m o  u s p e l i  v s e  
p r i p r a v i t i  p r a v o č a s n o  in d a  
b o d o  č e v l j i  ž e  p r e d  z i m o  v tr
g o v i n a h ,  v e n d a r  p o  b i s t v e n o  
v i š j i h  c e n a h .  

K O L E K C I J A  A P R E S K I  

O s t a j a  v o k v i r i h  iz p r e j š 
n j i h  sezon,  dodal i  s m o  l e  ne
k a j  novih  k r o j e v  in modnih  
b a r v ,  s a j  s i  z a  d o m a č e  in 
v z h o d n o  t r ž i š č e  n e  m o r e m o  
pr ivošči t i  v e č j i h  i n v e s t i c i j  v 
r a z v o j  n o v i h  podplatov,  teh
nološk ih  i z d e l a v  itd. 

T o n e  K a v č i č  
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Irma Dolenec — referentka 
za delovna razmerja 

na novo živuenjsko pot 

v mesecu marcu j e  nasto
pilo delovno razmer je  5 de
lavcev, z delom p a  j e  prene
halo 8 delavcev. 

V TOZD Proizvodnja so 
nastopili: Sabina Božič, Lju
bica Pivk in Mari ja  Vavken 
v obratu Rovte, Metod Trček 
v oddelku 626 in Andre ja  Ar-
nolj v obratu Gornja vas .  

Z delovnim razmer jem so 
prenehali v TOZD Proizvod
n j a :  Mari ja  Ušeničnik, Janez  
Žakelj,  Pavla Modrijan; 
obrat Gorenja vas :  Ljudmila 
Galičič in Mari ja  Bogataj;  v 
TOZD Prodaja:  Tat jana  
Trebše  iz prodajalne Idrija, 
V j e r a  Bažoka iz prodajalne 
Split in Mir jana Zelič iz pro
da ja lne  Varaždin. 

Komisi ja za delitev sred
stev sklada skupne porabe j e  
po razpisu in ogledih v glav
nem že opravila delo, s a j  j e  
pripravila predlog za dodeli
tev stanovanjskih posojil. 
Na prioritetno listo j e  bilo 
uvrščenih 73 prosilcev, od te
g a  39 iz TOZD Proizvodnja, 
11 iz DSSS in 23 iz TOZD 
Prodaja.  Komisi ja  j e  n a j p r e j  
ugotovila, d a  imamo za sta
novanjska  posojila v letoš
n j e m  letu na razpolago 22 
milijonov din, s a j  imamo za 
TOZD Prodaja  na terenu v 
letošnjem letu š e  prece j šn je  
obveznosti in sicer za plačilo 
razlike v ceni dveh stano
v a n j  in za  dve polovični ude
ležbi pri nakupu s tanovanja  
z delovno organizacijo, k j e r  
j e  zaposlen zakonec našega  
delavca. Komisi ja j e  imela 
doka j  zahtevno delo, s a j  j e  
k a r  49 prosilcev za novo
gradnje,  k a r  pomeni, da j e  
potrebno dodeliti v i š j e  zne
s k e  posojila. Tako j e  bil naj
v i š j i  možni znesek posojila 
letos v pr imerjavi  z lanskim 
letom povečan za 40 %, za 
kolikor s e  j e  v povprečju po
dražil gradbeni material v le
tu 1983. Najviš j i  možni zne
sek  za novogradnje za letoš
n j e  leto j e  490.000,00 din, za 
dograditev 300.000,00 din, za 
več je  adaptaci je  (k jer  s e  pri
dobijo dodatni prostori) 
250.000,00 din in za m a n j š e  
obnovitve 120.000,00 din. 
Prosilcem, ki so  ob točkova

n j u  zbrali več kot 250 točk, j e  
komisi ja  dodelila na jv i š j i  
možni znesek posojila; tisti, 
ki so  ob točkovanju zbrali 
m a n j  kot 250 točk, so dobili 
2/3 n a j v i š j e g a  možnega zne
s k a  posojila. Prosilci, ki pa 
so že p r e j š n j a  leta prejeli do
ločen znesek posojila in š e  
niso rešili svojega  stano
v a n j s k e g a  vprašanja,  pa so 
prejeli  na jv i š j i  možni zne
sek.  Prav tako j e  bil na jv i š j i  
možni znesek posojila dode
l jen  delavcem (ne glede na 
število točk), ki gradi jo  mon
tažne s tanovanjske  hiše, s a j  
morajo  ti delavci v enkrat
nem znesku po pogodbi po
kriti obveznosti. 

Najtežja  pa j e  odločitev 
komisije, kdo do stanovanj
s k e g a  posojila ni več upravi
čen. Tako j e  bilo letos 5 pro
silcev zavrnjenih, s a j  j e  bila 
komisi ja  mnenja,  da imajo  
s tanovanjski  problem za 
svojo družino že zadovoljivo 
rešen. Dva od teh delavcev 
s ta  vložila zahtevek za var
stvo pravice na delavski 
svet, ki bo o tem dokončno 
odločil. 

V letošnjem letu lahko 
ugotavljamo, da so zneski za 
s tanovanjska  posojila pred
v s e m  za novogradnje dokaj  
visoki, vendar  bodo morali 
nekateri  vložiti š e  veliko tru
da, predno s e  bodo vselili v 
svo je  s tanovanjske  hiše. 

Marta Mlinar 

je stopila Mirjana Paulić iz prodajalne Bjelovar I, iskreno ji 
čestitamo in želimo v zakonu razumevanja. 

Ob odhodu v pokoj 
Dolgoletnima sodelavcema Janezu Žaklju in Pavli Mo

drijan želimo ob odhodu v zasluženi pokoj trdnega zdravja 
in dobrega počutja v krogu domačih. 

Posojila komaj sledijo cenam 
Letos j e  b i l  razpis  z a  s tanovanjska posoj i la  ob ja

v l j e n  nekol iko  p r e j  kot  pre j šn ja  leta, d a  b i  prosilci lah
k o  pravočasno pridobi l i  ustrezno dokumentaci jo .  To j e  
večini  tudi  uspelo, s a j  s o  dokumentac i jo  dostavil i  pred  
z a s e d a n j e m  komis i je,  n e k a j  p a  j e  še  takih, k i  bodo  to 
uredi l i  v kratkem, k a r  s o  potrdili  tudi  n a  odde lku  z a  
gradbeništvo, u r b a n i z e m  i n  k o m u n a l n e  zadeve  občine  
Skof ja  Loka. 

Teren ž e  preizkušajo,  k d a j  b o m o  gradil i  n o v e  s tanovanjske  
b loke?  

Ob o d h o d u  v p o k o j  n a  s p r e j e m u  pri  d i rektor ju  TOZD Proiz
v o d n j a  — od leve proti desni: Silvestra Peternelj, Ksenija 
1'odobnik, Marija Andreuzzi, Anica Bogataj, Janez Filipič in  
Suzana Sporiš 
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Drugo leto več možnosti 
Letos bomo organizirali le

tovanje v naslednj ih  krajih:  
Umag  — Zlatorog — 10 hi

šic, Kranjski  gori — 2 sobi, 
Pineta — Savudrija v 2 prikoli
cah in v Catežkih toplicah v 
2 prikolicah. V Ankaranu bo
m o  imeli 2 prikolici, prav ta
ko v Medulinu pri Pulju, na  
Krku 4 prikolice. Če bo  pri
j a v  dovolj, bomo letovanje 
organizirali tudi v Martinšči-
ci na  otoku Cresu z dvema 

rikolicama in Vodicah pri 
ibeniku z dvema apartma

jema.  
Radi bi sicer ponudili na

š im delavcem š e  več počitni
ških  zmogljivosti, vendar 
n a m  sredstva tega ne  dopuš
čajo. V letošnjem letu j e  naj
večj i  problem v tem, ker tu
ristične agencije še niso ob
javi le  cen za sezono 1984. 
Marca, ko so te cene znane, 
lahko izračunamo naše mož
nosti za n a j e m  dodatnih pro
storov na severu Istre. Če 
bomo imeli možnosti, bomo 
objavi l i  dodatni razpis za le
tovanje. 

Na prvi se j i  delavskega 
sveta delovne organizacije v 
začetku marca j e  bil sprejet  
poslovnik o delu  komisi je  za 
delitev sredstev sklada skup
n e  porabe  — splošni del, ki 
m e d  drugim opredel ju je  tudi 
način dela komisi je  in  stro
kovne službe na področju le
tovanja. Ta poslovnik naših 
težav n e  bo  rešil, bo  pa zelo 
pomagal komisi j i  in meni  pri 
delu. Sestavni del poslovni
ka  j e  tudi točkovna lista za 
razvrstitev pr i jav  za letova
nje.  Mislim, d a  to mnoge za
nima, zato j o  objavl jamo. 

Pri razporejanju za letovanje 
komisija upošteva naslednje 
kriterije; 

I. Povprečni osebni dohodek 
na družinskega člana, glede na 
povprečni osebni dohodek DO 
Alpina: . 

— do 40% 70 točk 
— nad 40 do 50% 50 točk 
— nad 50 do 60 % 30 točk 
— nad 60 do 70% 10 točk 
— nad 70 % O točk 

II. Pogostost letovanja 
— v zadnjih treh letih ni 

letoval 60 točk 
— v zadnjih dveh letih ni 

letoval 40 točk 
— v zadnjem letu ni leto

val 20 točk 
Odbitki točk: 

— v zadnjih t reh  letih j e  
letoval med kolektiv
nim dopustom 10 točk 

— v zadnjih dveh letih j e  
letoval med kolektiv
nim dopustom 20 točk 

— v zadnjem letu j e  leto
val med kolektivnim 
dopustom 30 točk 

III. Število prijavljenih delav
cev, zaposlenih v Alpini: 
— za vsakega delavca 20 točk 

IV. Zdravstveno stanje  prija
vljenih delavcev in njihovih dru
žinskih članov: 
— prijavljenec oz. Uružb. 

član j e  invalid II. kate
gori je  oz. delavec s 
60 % telesno okvaro ali 
več 20 točk 

— prijavljeni oz. družin
ski član j e  invalid III. 
kategorije ali delavec 
s spremenjeno delo
vno zmožnostjo 10 točk 

— t ra jna  in ponavljajoča 
se  bolezen prijavljene
ga  10 točk 

V. Število nepreskrbljenih 
članov družine prijavljenega de
lavca, če so le ti prijavljeni za le
tovanje  — za vsakega 5 točk. 

VI. Delovna doba prijavljenih 
delavcev Alpine: 
do 5 let 0 točk 
nad 5 do 10 let 10 točk 
nad 10 do 15 let 15 točk 
nad 15 do 20 let 20 točk 
nad 20 let 25 točk 

Če j e  med prijavljenimi več 
delavcev Alpine, s e  upošteva 
najdal jša  delovna doba. Delovna 
doba s e  računa po stanju 31. 12. 
tekočega leta. 

Vi l .  Dolžina dopusta prija
vljenih delavcev Alpine (upošte
va se  samo za obdobje med kole
ktivnim dopustom): 
— do 20 dni 20 točk 
— od 21 do 25 dni 10 točk 
— nad 25 dni O točk 

Vsak delavec, ki se  pri javi  
na  razpis za letovanje, mora 
strokovni službi poleg prija
v e  dostaviti še potrdilo o po
vprečnem mesečnem oseb
n e m  dohodku ostalih prija
vl jenih,  če ti niso zaposleni v 
Alpini.  

Ce uve l jav l ja jo  točke po 
kr i t ju  zdravstvenega stanja, 
p a  morajo  predložiti še  
zdravniško potrdilo oz. 
ustrezno odločbo. 

Če kandidat ne  dostavi 
ustreznih dokazil, se m u  toč
ke  po teh kriterijih ne  upo
števajo. 

Če imata dva  ali več prija
v l jen ih  enako število točk, 
odloča več je  število točk po 
prvem kriteriju, nato po dru
gem, itd. 

Kakšni  pa so naši načrti v 
bodoče: 

V Strunjanu bomo gradili 
nove bungalove. (Počitniška 
zveza Škof ja  Loka). Ker 
imamo m i  malo zmogljivosti 
za letovanje, s m o  se odločili 
kupiti e n  bungalov  — to je 

štiri bivalne enote. Ena bi
valna enota meri  42 m '  in j e  
sestavl jena iz dveh  sob, bi
valnega prostora, sanitarij  s 
tušem in teraso. Letovalci se 
bodo hranili v bl ižnj i  jedilni
ci, cena penziona pa bo  pri
bližno taka kot v »Zlatorogu« 
v Umagu. Z gradnjo  bodo za
čeli letos jeseni, m a j a  1985 
p a  n a j  bi bili bungalovi pri
pravl jeni  za prevzem. 

S sredstvi, ki j i h  imamo 
na razpolago, (to j e  10 % od 
sredstev namenjen ih  za re
gres za letni oddih), n e  more
m o  bistveno povečati zmo
gljivosti za letovanje. Bunga
lov v Strunjanu bomo kupili 
iz stanovanjskih sredstev. 
Morali se  bomo odločiti, ali 
povečati kapacitete, kar bi 
pomenilo, porabiti več sred
stev sklada skupne  porabe, 
ki j i h  sedaj  n a m e n j a m o  za 
druge potrebe (možnosti: 
20 % od zneska namenjene
ga za regres za letni dopust, 
zmanjšat i  dotacije), ali pa 
ostati na  istih zmogljivostih, 
kot j i h  trenutno imamo. 

Kljub temu, da se  j e  zima že 
umaknila pomladi, s e  smučar
ska  tekmovanju kar vrstijo. Ob 
koncu meseca j e  bilo na Gorope-
kah že tradicionalno smučarsko 
srečanje delavcev Alpine in Tria 
iz Tržiča v veleslalomu. V pre
krasnem sončnem vremenu sta 
bila na dobro pripravljeni progi 
kur dva teka, vzdušje j e  bilo en
kratno, in ni kar nič upadlo ob 
razglasitvi rezultatov po konča
nem tekmovanju v jedilnici Al
pine. Letos j e  prehodni pokal 
osvojil TUlO, verjetno tudi zato, 
ker  j e  n e k a j  naših tekmovalo na 
športnih igrah v Škof j i Loki. 

V Škof j i Ix)ki so ves  mesec ob 
sobotah in nedeljah tekla tek
movanja na 4. sindikalnih špor
tnih igrah. Alpina se  letos udele
žuje  teh iger kar v osmih 
panogah in tudi rezultati so zelo 
lepi. Naši so prvo mesto dosegli 
v odbojki, kar j e  vsekakor p rese 
netljiv uspeh. Še posebej vel ja  
omeniti ekipo za vlečenje vrvi, 
s a j  so nuši krepki funt je  brez po
sebnih priprav le za las izgubili 
prvo mesto, toda tudi drugo me
sto j e  odlično. Obljubljajo, da 
jim drugo leto tudi ekipa Alple-
sa, ki j e  bila letos prva, ne bo de
lala preglavic. Tudi strelci so s e  
izkazali in zasedli drugo mesto. 
Kegljači, šahisti in tekmovalci v 
namiznem tenisu so se  uvrstili v 
sredino, kar  j e  lep uspeh, s a j  ni
majo nobene vadbe. O zadnjih 
tekmah delavskih športnih iger 
bomo še poročali, kakor tudi o 
končnih rezultatih. 

Gotovo bo Alpina v skupni 
razvrstitvi dosegla lepo uvrsti
tev. kar n a j  bo spodbuda vsem 
delavcem za še  večjo udeležbo 
na tem rekreativnem področju. 

Naj v a m  za lažje  razume
v a n j e  povem, d a  od trenutno 
razpoložljivih sredstev pora
b imo le okoli 25 % za poveča
n j e  kapacitet, kar 75 % pa za 
vzdrževalna dela, regresira
n j e  oskrbnih dni, pogodbene 
obveznosti in dokup odpisa
nega drobnega inventarja. 
Omenjenih  25 % razpoložlji
v i h  sredstev bomo letos na
menil i  za delno regresiranje 
najet ih  prostorov v Vodicah 
pri Šibeniku in prikolic v 
Martinščici na  Cresu. 

V teh razmerah bomo pri 
razporejanju letovalcev letos 
zanesl j ivo naleteli na veliko 
slabe volje, s a j  n e  bomo mo
gli zadovoljiti v s e h  potreb in 
želja, s a j  posamezniki ver
jetno ne  bodo prišli na  vrsto. 
Razveselj ivo pa j e  dejstvo, 
d a  bomo že  v sezoni 1985 
imeli širše možnosti in mo
goče tudi več sredstev, kar 
pomeni  več najet ih kapacitet 
oziroma m a n j  zavrnjenih  
kandidatov. 

Hermina Cankar 

V marcu smo sc  udeležili tudi 
občinskega tekmovanja v vele
slalomu nu Soriški planini in za
sedli 4. mesto. 

Na sindikalnem občinskem 
prvenstvu v smučarskih tekih, 
ki j e  bilo v februarju na Hukovi-
ci v Selški dolini pa so naši teka
či v izredno slabem vremenu za
sedli 3. mesto. 

Rezultati tekmovanja v vele
slalomu na srečanju ALPI
NA Ziri — TRIO Tržič 

CIANI DO 35 let: 
1. Franc Komac 35,75 
2. Franci Pečelin 36,16 
3. Zdravko Pišljar 38,41 

ClJVNI 01) 3 6 - 4 5  let: 
1. Rado Podobnik 37,54 
2. Lojze Oblak 38,09 
3. Marjan Eigner 38,55 

C i A N I  NAD 45 let: 
1. Janez Perko 40,35 
2. Peter Kosmač 41,24 
3. A lo jz  BUrnik 41,31 

CiANICE DO 30 let: 
1. Rada Žakelj 23,09 
2. Mojca Hladnik 23,70 
3. Marjeta Eržen 30,60 

ClJVNICE NAD 30 let: 
1. Helena Kavčič '22,17 
2. Anica Car 23,40 
3. Stana Podobnik 24,71 

Stane Car 

Lepi dosežki naših 
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Z njimi je rasla Alpina 

Zadnja leta Vinka Ba-
čnarja pesti bolezen. 
»Ledvice,« pravi, »ledvice, 
tako, da moram upošte
vati dieto in tudi га kak
šne napore nisem; še naj
bolje se počutim leže, če 
sedim, nekaj časa že zdr-
žim, potem pa ...« 

Kljub temu sva po-
kramljala hitro in zbrano. 

Vinko za uvod niza po
datke: rojen pred enain
sedemdesetimi leti; s pet
najstim letom se je pričel 
učiti pri očetu, izučil se je 
pri osemnajstih. Še po 
končani učni dobi je ostal 
na delu pri očetu do voj
ne oziroma do leta 1943. 

»Poleti tistega leta sem 
dobil poziv, da bi šel de
lat na Ljubelj. Od doma 
sem se odpravil s kole
som, toda proti Jarčji do
lini h Kristanu. Bilo je 
prav v času žirovske haj
ke in ustavili so me Nem
ci in me odpeljali v žup-
nišče. Nekako sem se iz-
muziiil, toda nazaj nisem 
več mogel. Odšel sem v 
Prešernovo brigado, kjer 
sem bil v začetku čevljar 

• v bataljonu. Moram reči, 
da sem imel kar srečo, da 
sem bil vmes zaradi bole
zni pol leta na terenu, da 
nisem doživel tragedije 
na Pokljuki. 

Kasneje sem postal po-
litdelegat in komisar iz-
vidniške čete v XXXI. di
viziji. 

Po vojni sem ostal v 
JLA še nekaj časa, to je 
do leta 1946, kot oficir. Ko 
sem tega leta odšel iz ar
made, sem postal okrajni 
delovni inšpektor, najprej 
v Skofji Loki, pozneje pa 
v Kranju. Moja dolžnost 
je takrat bila kontrola 
plač v skladu z uredbo, 
učnih pogodb in zaščitnih 
naprav v tovarnah in 
okolici. To delo sem opra
vljal do leta 1951, potem 
pa sem odšel v Žiri, v se
danjo Alpino, kjer so prav 
tedaj začeli s samoupra
vljanjem in bolj samo
stojnim načrtovanjem. 
Pravzaprav sem bil nekaj 
časa v tedanji čevljarski 
šoli, potem sem bil dve le
ti prikrojevalec, kasneje 
pa sem odšel v skladišče 
zgornjega usnja, kjer sem 
ostal do upokojitve leta 
1965. 

Prizadevno se je vklju
čil v dogajanja. Kar dva
krat je bil član upravnega 
odbora, ki je imel tedaj 
odločilno vlogo, kar zade
va dogajanje v delovni 
organizaciji, pa tudi v de
lavskem svetu je sodelo
val prav tedaj, ko se je za
čela osnovati malopro
dajna mreža. 

»Odločitev za ustanovi
tev lastne prodajne orga
nizacije je bila zelo pa
metna, kar se kaže še da
nes, in to smatram za e n o  
odločilnih prelomnic v 
razvoju Alpine. Druga pa 
je bila prav gotovo pospe
šena mehanizacija proiz
vodnje, okoli leta 1960, da 
smo postali res pravo in
dustrijsko podjetje.« 

Vinko je za svoje delo 
in uspehe prejel tudi odli
kovanje orden zaslug za 
narod in. stopnje. 

I^av te dni naš nekda
nji sodelavec praznuje. 
Ob tej priliki mu želimo 
veliko zdravja in da bi se 
v svojo tovarno med ne
kdanje sodelavce vračal 
vsaj še ob novoletnih sre
čanjih. 

Nejko Podobnik 
Foto: Brigita Grošel j  

nic 

Nove knjige 

v knjižnici v Žireh 

DDU Univerzum Ljubljana, zbirka STRIP: 
Klic divjine - Jack London, ilustr. Željko Lorda-

Morski volk - Jack London, ilustr. Željko Lordanič 
Mehikanec - Jack London, ilustr. Radiša Miloše-

vič 
Diana Simmons - Mali vrtnar, prevedel Miha 

Ogorevc; Centralni zavod za napredek gospodinjstva, 
Ljubljana 1978; bogato ilustrirana knjiga o vrtnarjenju 
za otroke s praktičnim prikazom in navodili za gojenje 
cvetlic in povrtnin. 

Ana Maria Matute — Prvi spomin, prevedla Alen
ka Bole-Vrabec. Pres. družba 1983; pripoved o ranlji
vem in razbolelem obdobju prebujajoče se mladosti. 

Robert Sabatier- Švedske vžigalice, prevedla Met
ka Zupančič, MK 1983, pretresljiva pripoved o dečku, 
pisatelju samem v Parizu, slavospev temu mestu, nje
govim četrtim, ki so osamljeni siroti pomenile dom, to
plino, zavetje. 

Pavle Ugrinov — Naloženo življenje, prevedel 
Branko Gradišnik, MK 1983, pripoved o študentu v po
vojnem Beogradu do 1. 1948. 

Jože Kodrant - Pot okoli sveta, Mohorjeva družba 
1983. 

Martin Slomšek — Črni Maček in druge zgodbe, 
Mohorjeva družba 1983 

Ivan Pregelj — Peter Pavel Glavar, Mohorjeva 
družba 1983, zgodovinska povest 

Marijan Prosen — Utrinki iz astronomije, M K 
1980 

John Phillips — Zgodba o Jugoslaviji, DZS Lju
bljana in Jugoslovanska revija Beograd 1983, prev. 
Branko Gradišnik. Knjigo je napisal in posnel zanjo 
večino fotografij osebni Titov prijatelj in hkrati prija
telj Jugoslavije John Phillips, ki je spremljal njen utrip 
od 1. 1944, ko je bil prvič pri nas, i n  v se  do Titove smrti, 
s katero se knjiga začne. 

KNJIGE ZA OTROKE: 
William Kotzwinkle — £.; T. ali Vesoljček i n  nje

gove dogodivščine na Zemlji, Pomurska založba 1983, 
prevedel Mitja Meršol. Roman je napisan po scenariju 
za istoimenski film, ki ga je napisala Melissa Mathi-
son. E. T. ostane sam, izgubljen na Zemlji, ki je zanj 
sovražen planet. Nikogar nima, ki bi mu bil pripra
vljen pomagati, kajti strašno mu je dolgčas po svojem 
planetu, dokler ne sreča otrok in z njimi naveže sti
ke... 

Mate Rainer Mihaha, Matjaževa knjižnica. Parti
zanska knjiga 1983, ilustr. Marjan Manček, pesmice 

Ivan Potrč — Zebe in še nekaj drugih o živalih, 
zbirka Deteljica, ilustr. Ive Šubic, MK ^1983 (zebe = 

\ptički, ščinkavci) 

ZBIRKA LiSČKI, založba Borec 1983: 
— Bila sem partizanska učiteljica — Marjanca 

Seme, ilustr. Marjanca Jemec-Božič 
— Skrinja iz babičine bale — Berta Golob, ilustr. 

Jelka Reichman, nekaj starih narodopisnih drobcev z 
Gorenjske 

— Srečni ščurek — Jože Snoj, ilustr. Irena Maj
cen, pesmi 

— Skrivnosti — Niko Grafenauer, ilustr. Karel 
Zelenko 

Helena Žakel j  
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Najvažnejši je človek 
/Ycrf kratkim sem v Dclo-

življenju že pisal o kulturi in 
našem odnosu do kulture in 
kulturnih dejavnosti. Ko raz
mišljam o problemih, ki na
stanejo. se mi :di, da so tudi 
posledica naše prepočasne 
duhovne in kulturne rasti. 
Materialne temelje smo raz
vijali hitreje kakor duhovne, 
in zanemarjali sočasen raz
voj naše zavesti. Zato dose
žen razvoj materialnih sil de
luje predvsem v potrošniško 
porabno smer. Preveč smo se 
podvrgli tem vabljivim silni-
catn. 

Pa sc zato prav nič ne 
vznemirjamo, ^:ikjer ni no
bene nervoze in iskanja. Iz
gleda, kot da nitnamo tovrst
nih potreb ali pa so nam 
ugasle. Ali se zavedamo, v 
kaj se spreminjamo?.' Po pra
vici povedano, doslej smo se 
vse premalo trudili, da bi bi
le kulturne dobrine v\ikav-
nejše. Vse organizirane kul
turniške skupine, na čelu z 
DPI) Svoboda, bi sc tega mo
rale zavedati. Ali ne bi bilo 
morda primemo, da kak lite
rarni večer ali uro pravljic 
pripravimo v okviru knjižni
ce; razpravo o naši zgodovini 
ali obnovi vaških jeder v mu
zeju v stari šoli, kakšno pre
davanje, razgovor ali sreča
nje v Družbenem domu Par
tizan; večnamenski prostor v 
osnovni šoli resnično daje 
veliko možnosti... 

Delavci v kulturi, tako 
amaterski kot profesionalni, 
(JI sc morali vedno vpraševa
ti, kaj in kako pripraviti, da 
bodo pritegnili ljudi. 

Torej, vsaj osnovno več ali 
manj imamo; to je prostore, 
še posebno, ko bomo letos 
obnovili dvorano DPD Svo
boda Žiri. Potreben je seveda 
tudi denar. Nekaj tega de
narja je na razpolago v kul
turni skupnosti, so pa še dru
gi viri. Mislim, da je teh 
sredstev, kljub sedanjim tež
kim razmeram, premalo, če
prav bi verjetno marsikak 
dinar lahko obrnili tudi ko
ristneje. Kultumo-prosvetni 
in človeški razvoj preveč pri
tiskamo v stran. 

Premalo se zavedamo, ko
likšne ustvarjalne moči in 
sposobnosti bi sprostili med 
delovnimi ljudmi, če bi še 
več skrbi in pozornosti na
menili naši kultumo-prosve-
tni vzgoji. 

Ce bomo hoteli hitreje na
predovati. moramo odločne
je poskrbeti za naš razvoj, zo
renje naše zavesti in splošno 
razgledanost. To pa seveda 
ni mogoče doseči z majhnimi 
sredstvi, ki so v ta namen na 
voljo. Xaše tisočletne nava
de, zakoreninjene v naši biti. 

prednjačijo pred kulturnimi 
potrebami današnjega in 
prihajajočega človeka. Zara
di tega le s težavo sledimo 
razvoju. Ponekod in včasih 
že cepetamo na mestu. Nika
kor ne razumemo znamenj 
časa! 

I'repočasi sledimo naglim 
spremembam. Mnogokrat se 
po nepotrebnem zapletamo v 
družbenih tokovih, potem pa 
naš prepočasen kulturni in 
duhovni razvoj občutimo .še 
bolj, posebno še, če je pove
zan s splošnim družbenogo
spodarskim razvojem. Kar 
pa mislimo na sedanje zao
strene gospodarske in politi
čne razmere, na katere reagi
ramo z zamudo. Preveč trdo 
smo še vklenjeni v prete
klost, kar hromi našo samo-
upravljalsko učinkovitost; 
zelo počasi se osvobajamo 
m a nj vred n ostn i h občutka v, 
ko smo bili v preteklosti le 
narod hlapcev. 

Prav gotovo imajo tu lahko 
odločilno vlogo sindikati, ki 
naj bi bili pobudnik smotr
nega dolgoročnega načrtova
nja na področju kulture, da 
bi delavci v delovnih organi-
zcicijah ustvarjena sredstva 
čimbolje uporabili tudi v 
krajevni .skupnosti. Zaradi 
omejenih sredstev bo seveda 
treba še bolj paziti, kaj je 
najpomembnejše, kaj pa lah
ko počaka. 

Da bi bilo v prihodnje dru
gače, se brez oklevanja odlo
čimo za vsebinsko prenovo v 
našem kultumo-prosvetnem 
načinu življenja. 

Toda, samo prostori in de
nar, čeprav še tako smotrno 
načrtovan, še ne zagotavlja
ta uspehov. Najvažnejši je 
človek in njegov širši in ožji 
interes. Te interese je treba 
usmeriti v kulturno razmiš
ljanje in delovanje. Po
membno vlogo pri tem lahko 
odigrajo animatorji kulture 
pri sindikatih, številni vodje 
kulturniških skupin v kraju 
in seveda profesionalni ani
mator kulture, ki mu bo tre
ba omogočiti njegovo uskla-
jevalno in spodbujevalno de
lovanje. Vsi ti ključni ljudje 
pa bodo morali biti med se
boj povezani, da bo učinek 
čimboljši in uporaba gmot
nih in prostorskih možnosti 
čimvečja. 

Če se zavedamo, do kje 
smo prišli v svojem razvoju, 
če želimo hitreje napredova
ti v današnjih, zelo dinami
čnih tokovih, potem premi
slimo. kaj moramo storiti, da 
ne bomo zaostajali za drugi
mi. Nimamo časa za okleva
nje. 

Peter Naglic 

I^jtos n a j  bi  obnova dvorane imela prednost. Po f inančnem 
načrtu n a j  bi  letos za obnovo ostrešja, električno inštalacijo, 
izolacijo in  nekatere druj je  posejje namenil i  O mil i jonov di
narjev. Kako b o  v resnici? 

Takole j e  pod streho dvorane DPI) Svoboda Žiri — vedra, da 
deževnica n e  pronikne v dvorano in žaganje za toplotno za
ščito 

Dota 
bodočim 
generacijam 

Kljub temu, da so bile števil
ke  v zvezi z dopolnitvijo osno
vne šole in športnega stadiona v 
Žireh objavljene v delegatskem 
poročevalcu, obnovimo še  en
krat koliko j e  vse stalo. 

Investiciji sta bili prijavljeni v 
skupni višini 71.165.000 din in si
cer prizidek v višini 65.222.000 
din, športni stadion pa v višini 
6.100.000 din. 

Po obračunski situaciji ugota
vl jamo minimalni presežek 
2.700.000 din, ki j e  nastal pred
vsem iz naslednjih razlogov: 

— v času gradnje  j e  bila po
trebna projektna sprememba, z 
ozirom na obstoječo stavbo  — 
dodatne površine v velikosti 
80 m'. 

— sprememba predpisov o to
plotni izolaciji stavb, ki so bili 
sprejeti po izdelani projektni do
kumentaciji. j e  narekovala v ča
su gradnje  izvedbo: 

a) troslojne zasteklitve name
sto projektno predvidene dvo-
slojne 

b) povečanje debelino vseh 
toplotnih izolacij sten in stropov 

— dodatna izgradnja meteor
ne kanalizacije za celotni objekt 
do Sore — v dolžini 150 m. Mete
orne vode pri obstoječem objek
tu so bile speljane v ulično kana
lizacijo. kar se  ni skladalo z zah
tevami po ločenem sistemu za 
normalno obratovanje čistilne 
naprave. 

Obračunska vrednost investi
ci je tako znaša: 
1. Prizidek 51.575.037 

a) gradbena, obrt
niška, instal. de
la 40.285.000 

b) oprema 11.290.637 
2. Kotlarna z deponijo 9.500.000 
3. Predelava v obsto

ječi stavbi 1.100.000 
4. Ostali skupni stro

ški (projekti, nad-
' zor, zemljišča) 5.546.363 

5. Šol. športni .stadion 6.100.000 

Skupaj  73.822.000 
Porast investicije j e  minima

len, s a j  znaša indeks le 103,7 %. 
7. izvajalcem smo namreč imeli 
ugodno pogodbo — fiksne cene 
n a  enoto. Tako ni bilo možno 
uveljavljati  podražitev, ki so si
cer bile v času gradnje  ogromne. 
Nekaj smole v zimskih mesecih 
ne vpliva na kvaliteto gradnje  
objekta. Očitno j e  šlo za kratek 
stik med projektantom in izva
jalcem. Nosilci nad večnamen
skim prostorom so bili projekti
rani na težnost 150 kg/m'. 

•Zvezni predpis, katerega mo
ra upoštevati projektant, predvi
deva 120 kg/m'. 

Dejanska obtožba strehe nad 
večnamenskim prostorom pa j e  
zaradi mokrega snega bila 
350 kg/m'. Neustrezne predpise 
bo pač treba prilagajati klimat
skim razmeram posameznih 
krajev.  Nosilci so seda j  uspešno 
popravljeni in ne pričakujemo 
več podobnih težav. 

Investicija j e  tako zaključena 
in upamo, da bodo novi prostori 
dolga leta služili novim genera
cijam, ki bodo iskali znanje v 
tem hramu. 

Slobodan Poljanšek 
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Tekači vedno bolj množično 
Letošnja sezona množičnih 

prireditev v smučarskih tekih se  
JO začela konec januarju, s a j  j e  
dokaj pozno zapadlo toliko sne-
Ra. da j e  bilo možno organizirati 
prireditve, na katerih starta ti
soč in tudi več tekmovalcev. 

/.ima v ^ireh nas tudi lotos ni 
razočarala. Na smučke so lahko 
stopili tudi manj  zagnani tekači. 

1'rvič smo so pognali po smu
činah 28. januar ja  v Cerkljah. 
Naslednjo nedeljo smo na lepo 
pripravljenih, a zahtevnih smu
činah na Ulovki uspešno zasto-
Puli našo delovno organizacijo 
Ча šuštariadi. 

У zgodovino teku na smučeh 
pri nas zapisana kot prva taka 
rnnožičnu prireditev nasploh — 
trnovski maraton — j e  letos ob 
jubileju — 10-letnici — postre-
Sol z novim izzivom — tekom na 

km. Ta proga j e  bila sprva na-
'rionjenu le poizkusu, okrog sto 
lekučev pu j e  dodobra presoneti-
lu organizatorje in jih vspodbu-
"'la, da bo ostala ta dolžina pro-
8e stalno na sporedu. 

V 1'i'bruarju sta bila š e  teka v 
'-ogatcu in Tek treh dežel. Sled-
•̂ .jega smo si udeleženci zapom-

predvsem zaradi tega, ker 
num j e  novozapadli sneg povzro-
" težave pri mazanju. 
бе uspešnejše kot na šuštaria-

oi smo tekli na občinskem sindi
kalnem prvenstvu na Hukov-
skem polju, k j e r  so naši tekači v 
ruzredu nad 50 let dosegli trojno 
zinago. Prireditelji tekov v i)u-
P'juh, ki imajo vsako leto težave 
pri organizaciji tako zahtevne 
Prireditve zaradi vremenskih 
"eprilik, so s e  tudi letos izkazali, 
'bližina velikih mest, nezahtev
no izpeljane smučine in v prvi 

vrsti dobra organizacija so pri
peljali v smučine številne te
kače. 

Obdobje letošnjih tekaških 
prireditev se  j e  zaključilo na Po
kljuki, na zelo zahtevnih smuči
nah in v slikovitem okolju gora, 
na imenitno urejenih smučinah, 
katerih s e  ne bi sramovali niti 
na taki prireditvi kot so bile 
olimpijske igre. Ob precejšnji 
udeležbi j e  naša tekaška sekcija 
do.segla tudi prvo zmago med rc-
kreativci. 

Kljub temu, da se  j e  kakovost 
prireditev dvignila, tudi za letos 
lahko rečemo, da organizatorji 
množičnih prireditev nikakor 
nočejo spoštovati tretjega člena 
pravilnika o organizaciji množi
čnih tekaških prireditev, ki pra
vi, da so te prvenstveno name
njeno rekreativcem. Pravih tek
movalcev ne odklanjamo. Na
sprotno; prav želimo si njihovo 
prisotnosti, s a j  tako lahko pri
merjamo čase med seboj, ven
dar naj  imajo svojo kategorijo, 
ne pu, da so uvrščeni skupaj  z 
rekreutivci. Kljub temu najbolj
ši rekreativci pritečemo na cilj 
tudi pred pravimi tekmovalci ali 
pa imamo zavidljivo majhen za
ostanek za najboljšimi. 

Po končanem tekmovanju po
grešamo tudi toplega čaja, na 
prenekateri prireditvi pa nam 
stalno tešijo žejo le s toplim vo
denim napitkom. Kavno tako si 
želimo tudi suhega, zavetnega 
prostoru, k j e r  bi so lahko zašči
teni od vetra, padavin in mrazu 
preoblekli v suha oblačila, tako 
pu se  preoblučimo zunuj, nu pro
stem, kur zdruvju nikukor ni v 
prid. 

Stane Stanonik 

Robi Kopač j e  letošnji republiški  prvak m e d  mlajš imi  mla
dinci 

Pokal Alpine tokrat Triglavu 

jze Oblak j e  bil seveda spet najbol jš i  

Smučarski skal<alni klub Žiri 
j e  marca pripravil tradicionalno 
tekmovanje za prehodni pokal 
Alpine na 35-metrski skakalnici, 
k j e r  so tekmovali mlajši in sta
rejši  pionirji. Glavna značilnost 
letošnjega tekmovanja j e  bila iz
redno številna udeležba tekmo
valcev, s a j  so j ih j e  na startu 
zbralo kar 130. Pri mlajših pio
nirjih j e  tekma veljala tudi za 
republiško prvenstvo. 

Za ekipno razvrstitev, k j e r  
štejeta po dva najboljša rezulta
tu obeh kategorij, j e  bil boj med 
dvanajstimi prijavljenimi klubi 
še  posebno ogorčen. 

Prva trojica pa j e  bila izredno 
izenačenu. 

Domači tekmovalci so se  do
bro odrezali, s a j  jo  pri starejših 
pionirjih zmagal Primož Kopač, 
pri mlajših pionirjih pa j e  bil 
Andraž Kopač kl jub rahli obole
losti v konkurenci stotih pionir
jev  v tekmi, ki j e  veljala tudi za 
republiško prvenstvo, odličen 4. 

Rezultati: ml. pionirji — 1. 
Franci Petek — SK Jesenice  Ži
rovnica 184.2, 4. Andraž Kopač 
- SSK Žiri 179.2, 8. Tomi Zu
pančič - SSK Žiri 169.2, 14, Ma
tej  Poljanšek — SSK  Žiri 163.3, 
18. Jože Vehar — SSK  Žiri 160.8, 
21. Matej Oblak — SSK  Žiri in 
22. Gorazd Albreht — SSK  Žiri, 
oba 158.8; 

starejši pionirji: 1. Primož Ko
pač — SSK  Žiri 189.4, 5. Evgen 
Jesenko - SSK Žiri 177.9. 

Tomi Zupančič je  eden 
na jbo l j  obetajočih 

Ekipno: 1. SK Triglav Kranj, 
2. SK Jesenice Žirovnica, 3. SSK 
Žiri. 

Istega dne dopoldan j e  bilo 
prav tako v organizaciji domače
ga skakalnega kluba republiško 
prvenstvo za mlajše cicibane — 
do 9 let starosti. 

Žirovski skakalci so dosegli iz
jemen uspeh, s a j  j e  republiški 
prvak postal domačin Zoran Zu
pančič, š e  tri je pa so se  uvrstili 
med prvo deseterico. 

Rezultati: 1. Zoran Zupančič 
- SSK Žiri 169.0, 8. Erik Kle-
menčič — SSK  Žiri, 9. Matej Pa-
gon in 10. Sašo Kavčič, oba SSK 
Ziri. 

Nastopilo j e  70 cicibanov iz 13 
klubov. 

Pisan skakalni vikend so do
mači smučurski deluvci sklenili 
v nedeljo, ko jo  bilo šo odprto pr
venstvo Gorenjske za mlajše in 
starejše mladince ter člane. Tek
mo si j e  ob lepem vremenu ogle
dalo precej ljubiteljev smučar
skih skokov. 

Rezultati: Mlajši mladinci — 
1. Debelak — Ilirija, 2. R, Kopač 
— Žiri; 

starejši  mladinci: 1. Štirn — 
Triglav, 9. Borut Mur (s pad
cem); 

člani: 1. Kavčič, SSK Žiri, 7. 
Eržen, SSK Žiri. Niko Dolinar 
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Predsednik konference osnovn ih  organizaci j  zveze  s indika
tov A l p i n e  Janko Uiipnik j e  podeli!  pokal  zmagovit i  ek ip i  
Tria 

Borci ne mirujejo 

Ob koncu seminar ja  o d e l u  z l j u d m i  so  vodi ln i  i n  vodstveni  
delavci  opravil i  tudi  test z n a n j a  

Med članicami n a d  30 let pa  so  n a  zmagovaln ih  stopnicah 
stale le  A l p i n i n e  tekmovalke:  Helena Kavčič, k i  j e  b i la  prva, 
Anica  Car — druga, Stana Podobnik pa je bila tretja 

Združenje  borcev narod
noosvobodilne borbe Žiri j e  
edina organizacija v kra ju ,  
ki s e  ne pomlajuje.  Cilj te  or
ganizacije j e  ohran jan je  tra
dicij in pridobitev narodno
osvobodilne vojne. 

Združenje borcev NOV 2i-
ri š te je  324 članov, 151 mo
ških in 173 žensk. V delov
nem razmerju  j e  š e  34 čla
nov ali 10,5 %. 72 članov še  
aktivno sodeluje v družbeno 
političnem živl jenju, pri če
mer jih ne ovira dejstvo, da 
j e  skora j  tret j ina članov sta
rih že preko sedemdeset let. 

Tako vključeni ocenjujejo, 
da  so naše gospodarske teža
v e  prav gotovo posledica šte
vilnih napak v preteklosti, 
med njimi tudi nizka produ
ktivnost in neodgovornost 
posameznih skupin in ljudi v 
gospodarstvu in razpolaga
n ju  z družbenimi sredstvi.  V 
prizadevanjih za izbol jšanje 
gospodarskega položaja na
š e  države in stabilnost naših 
družbenih razmer morajo 
med drugimi družbenimi si
lami tudi borci odigrati va
žno vlogo. Borci se  stalno se
znanja jo  z dogajanj i  v kra
jevni skupnosti in v š iršem 
družbenem prostoru. Preko 
svojih delegatov v kra jevni  
skupnosti in družbenopoliti
čnih organizacijah s k u š a j o  
vplivati na doga jan ja  in obe
nem opozarjajo na napake. 

S svojimi izkušnjami sodelu
j e j o  na področju družbene 
samozaščite in splošnega 
l judskega odpora. 

Tudi drugače so zelo de
lavni. Lani so obnovili cen
tralni spomenik padlim bor
cem pred osnovno šolo, za 
kar  so porabili precejšnja  
sredstva. Tudi ostala spo
minska znamenja,  ki j ih  
oskrbuje jo  posamezne orga
nizacije, so dokaj  dobro 
vzdrževana. Letos namera
v a j o  postaviti š e  dvoje spo
minskih obeležij, in sicer pri 
Mrlaku v Žirovskem vrhu, 
k j e r  so bili zajeti  partizanski 
kurir j i  in na lovski koči na 
Žirovskem vrhu, k j e r  j e  v 
bližini padla narodna heroi
na Mihaela Škopin-Brina. 
22. oktobra preteklega leta 
so sodelovali pri odkrit ju 
spominske plošče XXXI. di
vizi je  pri Modrjanovcu. Ko
misi ja  za zgodovinopisje pri 
ZB NOV Žiri zbira zgodovin
s k e  podatke in pričevanja, 

kakor tudi spomine na delo 
pionirske in mladinske orga
nizacije. Občinski odbor 
združenja borcev NOV Škof-
j a  Loka namerava kmalu iz
dati knj igo  o spominskih 
znamenjih v zvezi z narod
noosvobodilno vojno v obči
ni, za k a r  so gradivo že sko
r a j  zbrali. Prav posebno s k r b  
so lani posvetili organizaciji 
s rečanja  borcev in aktivistov 
Gorenjske  — 26. juni ja ,  ude
leževali pa so s e  tudi nekate
rih drugih prireditev izven 
kra ja .  Ob lanski proslavi so 
ugotavljali, da v Žireh zelo 
malo izobešamo zastave ob 

•takih in podobnih praznova
njih, k a r  vsekakor  ni v po
nos Žirovcem. Sami so pri
pravili tudi srečanje  nekda
njih borcev Žirovske čete, iz
let po partizanskih kra j ih  
bližnje Primorske, srečanje  
partizanskih mater, vdov in 
bork, pri čemer so sodelovali 
s kra jevno konferenco SZDL 
in mladinsko organizacijo. 

Borci sodelujejo tudi pri 
pouku zgodovine v osnovni 
šoli in pri organizaciji Ku-
rirčkove pošte. Prav posebno 
skrb i jo  za svoje  ostarele in 
bolne člane, ki j ih obiskujejo 
in j im pomagajo. 

V sodelovanju z zdravstve
no službo j e  lani odšlo na kli
matsko zdravl jenje  22 čla
nov, prav  toliko n a j  bi j ih  šlo 
letos. 

Delo j e  torej  doka j  pestro 
in družbeno koristno. Upajo 
da j im bo uspelo uresničiti 
tudi letošnje načrte. 

Ivan Keven 

-.1)1 I,()-ŽIVIJrN,[|,.< jo 
Klasild ALPINK, (oviiiiu' 
()l)ufvo / i r i .  S i n , j u r s k a  
lil. 2, n. sol.  II.. ki ima \ 
svoj i  sos lav i ;  TO/.I) Proiz
vodnjo,  rOZI) Proda jo  in 
l)t ' lo\no skupnos t  s k u p 
nih služIl. — 1'ri ' ja ца 
uredniški  odlior: Anica 
(io\4'kar, Hado l\a\ č i i .  
Anion Kniko, Moli-na 
Kavčič, M a r j a n  Piš l jar ,  
A n u š k a  Kavčič  — t e h 
nični u r e d n i k ,  Nejko  Po
dobnik  — g lavn i  in  odgo
vorni  u r e d n i k .  — I z h a j a  
mesečno,  n a k l a d a  226« 
izvodov.  Fo tog ra f i j e :  B r i -
g i t a  G r o š e l j .  Tisk  T K Go
r e n j s k i  (isk, K r a n j  


